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NME

UK TOP 50 45s

INDEPENDENT 45s.
1 4 COMETOGETHER................Primal Scream (Creation)
2 1 WHATTIMEISLOVE?......................... TheKLF(KLF)
3 2 I’MFREE...,..........Trie Soup Dragons (Raw TV/Big Lite)
4 7 NAKED IN IRE RAIN............Blue Pearl (WAU/MrModo)
5 3 LEO................................................ IFO (Warp)
6 17 TRICKYDISCO.......................... Tricky Disco (Warp)
7 12 SON OF MUSTANG FORD.......... Swerveririver (Creation)
8 6 ITS ON................................Flowered Up (Heavenly)
9 11 VELOURIA........................................Pi»es(4AD)

10 (-) GR00VYTRA1M..........................Tire Farm (Produce)
11 13 INESCAPABLE.......................... Cranes (Dedicated)
12 19 SUFFER THE CHILDREN............ Napalm Death (Earache)
13 22 KILLYOURTELEVlSIONNed’sAtomicDustbin(Chaptef22)
14 9 WHEREAREYOUBABY?.......... Betty Boo (Rhythm King)
15 14 HONESTY.......................The Bridewell Taxis (Stolen)
15 10 PERFUME......................... ParisAngels (Sweet Joy
17 5 ONELOVE.................... TheStone Roses (Startone)
18 21 STEPONYOU..................... Happy Mondays (Factory
19 H A MORNING ODYSSEY............The Sea Urchins (Sarah
20 8 SHE COMES IN THE FALL.......... Inspiral Carpets (Mute)
21 24 BRING MY NAILS (CLUB MIXES)

Renegade Soundwave (Mute)
22 23 COOKIEMONS1ER............ TheLunachicks(BlastFirs’.
23 15 SHALLWETAKEATRIP...............-Northside(Factory)
24 16 A HUGE EVER GROWING REMIX.....—The Oth (Big Life
25 H LASERENISSIMA............................ONA(RawBass)
26 25 PRECIOUS LITRE...............The Telescopes (Creation)
27 27 YOU'RE GONE.................... Mudhoney (Glitterhouse}
28 26 EVERYTHINGABOUTYOU MyJealousGod(RoughTtade)
29 30 THE IMPERFECT LIST

Big Hard Excellent Rsh (One Little Indian)
30 20 CANT DO ANYTHING.......The Senseless Things (Decoy)

INDEPENDENT LPs
1 2 LOVEGOD...................... The Soup Dragons (Big life)
2 1 BOSSANOVA..................................... Pixies(4AD)
3 3 LIFE.................................. Inspiral Carpets (Mute;
4 4 CLEOPATRA GRIP The Heart Throbs (One little Indian)
5 9 SPACE...................................Space(RoughTrade)
6 8 ACATHOUCEDUCAT1ON...TeenageFanctub(Papertiouse)
7 28 ELVIS BELTS................................ Cud (Imaginary)
8 6 THE STONE ROSES............ The Stone Roses (Silvertone)
9 13 SPANKING MACHINE........ Babes In Toyland (Twintone)

10 10 SLAP............................. Chumbawamba(AgitPop)
11 15 POO......................................The Breeders (4AD).
12 7 BUMMED......................... Happy Mondays (Factory)
13 18 TURTLE SOUP...............The MockTurtles (Imaginary)
14 21 WILD.......................................... Erasure (Mute)
15 5 NEVER NEVER LAND............Annihilator (Road Runner)
16 16 BIORHYTHMS................... Various Artists (Network)
17 23 VIOLATOR............................ Depeche Mode (Mute)
18 (-) SCAR.............................................. Lush(4AD)
19 19 ICHABOD ANDI.................. The Boo Radleys (Action)
20 20 PASSION AND WARFARE Steve Vai (Food For Thought)
21 24 SCREAM OF THE MISSING NEIGHBOURS

Jello Biafra/DOA (Alternative Tentacles)
22 (-) THE DOMINO CLUB

The Men They Couldn't Hang (Silvertone)
23 (—) GUESS WHAT............ Bomb Everything (Vinyl Solution)
24 26 ONETRUEPASSION..................... Revenge (Factory)
25 11 AION ................ Dead Can Dance (4AD)
26 30 BETWEENTHELINES............... Jason Donovan (PWL)
27 14 ASONE.............................. DoubleTrouble (Desire)
28 22 HALLELUJAH.................... Happy Mondays (Factory)
29 (-) SUMMEROFLOVE...................Various Artists (Sino)
30 15 FREEDOMANDRAIN

June Tabor And The Oyster Band (Cooking Vinyl)

1 2 rrSYBrrSYTEENYWEENYYELLOWPOLKADOTBIKlNI
Bombalurina (Carpet)

2 1 TOM’SOINER........ DNA featuring Suzanne Vega (ASM)
3 13 PRAYING FOR TIME..................George Michael (Epic)
4 4 USTENTOYOURHEART/DANGEROUS..... Roxetie(EMI)
5 18 FOUR BACHARACH S DAVID SONGS (EP)

Deacon Blue (CBS)
6 9 WHEREAREYOUBABY?.........Betty Boo (Rhythm King)
7 5 NAKED IN THE RAIN............BluePear!(WAU/MrModo)
8 35 CAN YOU PARTY

Jive Bunny 4 The Mastermixers (Music Factory)
9 3 TURTLE POWER....................Partners in Kryme (SBK)

10 6 TONIGHT.....................New Kids On The Block (CBS)
11 12 WHATTIMEISLOVE?

KLF featuring The Children Of The Revolution (KLF 
Communications)

12 7 U CANT TOUCH THIS................MC Hammer (Capitol)
13 10 ENGLISHMAN IN NEW YORK................... Sting(A4M)
14 16 V1SION0FL0VE.........................Mariah Carey (CBS)
15 11-BLAZEOFGLORY........ ............ Jon Bon Jovi (Vertigo)
16 33 SILHOUETTES...........................Cliff Richard (EMI)
17 15 HARDCORE UPROAR ....................Together (ffrr)
18 21 KTNGOFWISHFULTHINIONG—. ....GoWest(Ctiiysalls)
19 8 PM FREE........... ......... .... The Soup Dragons (Ra* TV)
20 27 HEARTUXEAWKEEL......... ..The Human league (Virgin)
21 50 GROOVE IS IN THE HEART................DeeělJf?(Bektral
22 24 SHLYGAMES Lindy Layton featuring Janet Kay(Arista)
23 36 THEJOKER...... .'...............Steve Miller Band (Capitol)
24 17 TRICKYDISCO..... ..................... Tricky Disco (Warp)
25 30 LOOK ME IN THE HEART.............. TinaTumer (Capitol)

NETWORK UK TOP 50
1 (-) MUSIC FROM GRAFFITI BRIDGE..... Prince (Paisley Park) 28 17
2 2 SLEEPING WITH THE PAST...............Elton John (Rocket) 29 30
3 10 BLAZE OF GLORY/YOUNG GUNS II Jon Bon Jovi (Vertigo) 30 27
4 6 BOSSANOVA_________ ____ ......... Pbdes(4AD) 31 35
5 1 KNEBWORTH-THEALBUM...............Various (Polydor) 32 46
6 3 SNAPI7UP-M0NSTERHIT32 Various(CB&BMG/WEA) 33 23
7 4 MEGABASS....;............................ Various (Telstart
8 9 STEPBYSTEP................ New Kids On The Block (CBS) 34 28
9 H CARRERAS DOMINGO PAVAR0TT1-IN CONCERT 35 31

Jose Carreras, Placido Domingo, Luciano Pavarotti, Zubin
Mehta (Decca) 36 33

10 8 .. . BUT SERIOUSLY...................Phil Collins (Virgin) 37 34
11 (—) LIBERTY..........................Duran Duran (Parlophone)
12 5 THE ESSENTIAL PAVAROTTI....Luciano Pavarotti (Decca) 38 39
13 20 WILSON PHILLIPS.................... Wilson Phillips (SBK) 39 43
14 12 SUMMER DREAMS..............The Beach Boys (Capitol) 48 29
15 16 F0RE1GNAFFAIR...................... Tina Turner (Capitol)
16 36 SOUL PROVIDER...................... Michael Bolton (CBS) 41 47
17 24 LOOKSHARP!................................... Roxette(EMI) 42 32
18 11 LOVEGOD.......................The Soup Dragons (Raw TV)
19 7 N0WDANCE902...........Various(Virgin/EMI/Polygram) 43 26
20 14 I'MBREATHLESS............................. Madonna(Sire) 44 40
21 L3 PRETTYWOMAN.........Original Soundtrack (EMI USA) 45 37
22 18 PLEASEHAMMERDON'THURT'EM MC Hammer (Capitol) 46 22
23 15 H0TR0CXS1964-1971-THEGREATESTHITS

The Rolling Stones (London) 47 (—)
24 19 LABOUR OF LOVE II..............UB40 (DEP International) 48 42
25 21 GREATEST HITS......................... The Bangles (CBS) 49 25
26 38 ONLY YESTERDAY-RICHARDI KAREN CARPENTER'S 50 41

GREATEST HITS..................... The Carpenters (A4M)
27 (-) TYR......................................Black Sabbath (IRS)

10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22
23

26 26 AMANDA............CraigMcLachlanAndCheck1-2(Epic)
27 39 NEXTTOYOU..........Aswad featuring Long MC (Mango)
28 23 SACRIFICE/HEALING HANDS.......... Elton John (Rocket)
29 (-) NOWYOU’REGONE.......................Whitesnake (EMI)
30 34 RELEASEME.......................... Wilson Phillips(SBK)
31 19 COME TOGETHER................Primal Scream (Creation)
32 (-) RHYTHMOFTHERAIN..............Jason Donovan (PWL)
33 (-) ENOOFTHEWORLD...................... Sonia (Chrysalis)
34 14 THIEVESINTHETEMPLE.............Prince (Paisley Park)
35 20 LFO..................................................LFO(Warp)
36 37 LASERENISSIMA........................... DNA(RawBass)
37 (-) INMYW0RLD.............................. Anthrax (Island)
38 22 HANKY PANKY..............................Madonna (Sire)
39 42 DIVE! DIVE! DIVE!....................Bru« Dickinson (EMI)
40 H DONTBEAFOOL.......................... Loose Ends (Ten)
41 45 CLUBATTHEENDOFTHESTREET/WHISPERS

Elton John (Rocket)
42 25 I CAN SEE CLEARLY NOW The Hothouse Ftowers (London)
43 H THEPIGHTCOMBINATIONSetaiDorihteWahlbeigiEpic)
44 28 POISON..... ........................ ....BellBlvDevoe(MCA)
45 H GROOVYTRAIN........ ................. TheFařm(Produce)
46 31 CALIFORNIA DREAMIN'/CARRY THE BLAME

River City People (EMI)
47 29 ROCKUľOVERTHEBEAT

’ecbnotmnic featuring Ya Kid K (Swanyard)
48 (-) WAUUNGBYMYSELF.................Gary Moore (Virgin)
49 44 LOOKTNGFORATLANTTS. „,. Prefab Sprout {KMienwa re)
50 H GAJKSTA GANGSTA........ ........... .....ÍWA(Rnthless)

MRIB

LPs]
’ HOME...........................Hothouse Flowers (London)

SAXUALTTY.............................. Candy Dulfer (RCA)
PUMPUPTHEJAM_______ Technotronic (Swanyard)

I GETONTH1S VakxrsfTefctar)
SAY SOMETHING GOOD............River City People (EMI)
CRAIG McLACHLANAND CHECK 1-2

Craig McLachlan And Check 1-2 (Epic)
FLESH4BL00D............................ Poison (Enigma)
VIVALDI: FOUR SEASONS
Nigel Kennedy 4 The English Chamber Orchestra (EMI)

I VOLI1-1990 A NEW DECADE............Soul II Sod (Ten)
NATURALHISTORY-THEVERYBESTOFTAUtTALX

Talk Talk (EMI)
I CHANGESBOWTE........................ David Bowie (EMI)
I HÉARTOFSTONE..............................Cher(Geffen)
I MUSIC FROM THE FILM TEENAGE MUTANT NINJA

TURTLES............... ................... Various (SBK) 
' THE STONE ROSES.......... The Stone Roses (Silvertone)
! IDONOTWANTWHATIHAVENTGOT

Sinead O’Connor (Ensign)
i REVITUP.................................. Vixen (EMI USA)
I COMPOSITIONS...................... Anita Baker (Elektra)
’ BETWEEN THE UNES.............. Jason Donovan (PWL)
’ HEART 4 SOUL III-HEART FULL OF SOUL

Various (PolyGram TV)
THE VEGETARIANS OFLOVE....... Bob Geldof (Mercury)
THEHUNGER......................... Michael Bolton (CBS)
BROTHER'S KEEPER..........The Neville Brothers (ASM)
THROUGHABIGCOUNTRY-GREATESTHITS

Big Country (Mercury) 
MRIB

CHARTS
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22:57. Dva chlápci nervózně přešlapují, před Mezinárodní poklad
nou na Hlavním nádraží, vrhajíc kolem sebe nedočkavé pohledy prv- 
ničekSV kolik to přesně jede?" zeptá se ten o poznaní nervóznejší.
"Ve 22:40" odpoví mu jeho vousatý druh."Uvidíš, že ten debil Kroš, 
přijde zase pozdě!" "Jako bys ho neznal...»přinejhorším pojedem 
tím v 0:15" uklidňuje vousý. "To sem moc zvedavej s jakou imbecil
ní výmluvou zase přijde?" dí bezvousy ironicky, /atd.atd. — kráceno/ 

Hle, oni o něm a on stojí /již/ za dveřmi - vagonu práve přibyv-, 
šího do stanice Hl.n. . Prudký sprint do schodů.Průlet halou.Ve chví
li kdy spatří denervované chlapíky prudce brzdí, volní krok a snaží 
se potlačit prudké oddychování nasazujíc ležérní vizáž."No co je ?!, 
kde seš debile?" rozhazuje IngZa rukami."No, snad abysme pomalu šli 
ne?" nevině na to odvětí Kroš. A Emil vyrazil. Let's Go to B+B/Buda— 
pest and Bowie/. Vlak s nimi na nástupišti ještě téměř minutu rela
tivně stojí /zatím co objektivně si to i s celou touhle planetou, 
mastí universem takovéjma peckama,,vo kterejch se českým a sloven
ským federativním kolejím ani nezdá/ "No to bylo keců a ted tady 
budem tvrdnou#, neskočíme si dát na peron cigáro ?" zaprovokuje K. 
"Já ho zabijú rezignuje HönZa IngZa. "Jo parchanti a doufám, že ste 
si každej vzal sebou do vlaku ňákou flašku ľ!!" K. pateticky zvolá, 
"žes vo tom mohl, pochybovat ??" končí debatu Emil a uvádí tím vlak 
do pohybu.Let*s Gd to B-.in B'.
/ Intro - part II./
Před stadionem MTK vegetují lehčí zástupy celkem sympatických /for 
the devil/ zjevů.Nezaškatulkovatelné publikum. BOwiáci nejsou ani 
příliš mladí ani příliš staří, ani příliš punk, ani příliš pop, ani 
příliš mužij ani příliš ženy, ani ... Pell Mell. Zástupům je k dis
pozici otevřená samoobsluha /perfect §!/ ve které naši tři muži 
smění předposlední forinty za lahévky džusu a burgundského stolní
ho vína. Hlas z amplionu stále dokola omílá v mnoha cizích jazycích 
co si sebou nesmí dovnitř vzít, jednomu z cizích jazyků rozumějí 
všichni tři velmi dobře /hádajte ktorému/.

BOWIE



A tak tedy jédnu láhev vína přelévají do plastikové flašky od co
ca coly a tu druhou řeší na místě ihned. Leč flaška má háček, tedy 
špunt:, přesněji kovovyho uzávěr a nikdo z nich samozřejmě není 
opravdový chlap, takže nemají nožík s otvírákem. Svěří tedy láhev 
do zkušených, leč jak se ukáže unavených, rukou, ochablé prsty se na 
rozdíl od zátky otevřou a LUP§!! A je to teto. Střepy přinášejí 
štěstí.Ale jsou fér, skládají se nám na novou. J»ou jugoslávci a 
byli na Stounech v Praze. Friendship. Hinm., říkají o sobě že jsou 
jugoslávci, nemluví o srbech,chorvatech ’ či slovincíchi /to vše s vel
kými písmeny/ - říkají o »obě že jsou jugoslávci. And You ? I as 
from Prague. Czech and Slovakien from Prague. Podle těch krásných' 
/proklatě krásných/ černookých dívek s havraními vlasy v černoko- 
žených bundách, jsou to asi Černohorci.

( SECOND VISION ]
Zhejčkané Maäary už jen tak něco na koncert nedostane,jazyky ČSFR taky 
nebylo v Budapešti slyšet,takže se nakonec na MTK' stadionu(asi 70 tis. 
kapacíta)sešlo okolo 20 000 diváků.Přetrpěli jsme místní předkapelu,u- pomínající mě,že už dávno žádnou dobrou maďarskou kapelu neznámíjestli 
znám vůbec ně jakou).Stylový mišmaš od Hudby Praha až někam k alterna
tivě,víceméně horší kopie parodických jedovatců Bikini,ovšem bez té 
srandy^neznaje uherskou řeč,mohl jsem se jen domýšlet podle pozérství 
zpívajícího hezouna,že je to na vážnou strunku).

FIRST VISION t Nekonečný úvod /aneb Intro III./

Na stadionu je vítá z reproduktorů, nejoblíbenější hit mirka 6 od 
skupiny Smiths "...hangry dýdžej,hangry dýdžej"/Panic in London/ 
a mírný šok. Hodinu před koncertem není nikde téměř ani noha."Bez - 
problémů pronikáme až do pokutového území a tady se složíme s tea
trálností fotbalistů v Itálii, nechávajíc si masírovat uši Sinead, 
Kačenou Křoví a jinými děvčaty i chlapci" píší si spokojeně naši 
hoši do deníčků.Sakra ti Pešíani jsou zhýčkaný, na Stounech byl 
problém hodinu před začátkem se dostat 100 metrů před pódium, a 
tady... Nakonec se jich sleze docela dost /15-2O 000?/ ale až těs
ně před osmou. Zahajuje maůarská předka pěla SZIAMI /angl. SIAMESE/ 
ULTRAROCK, podle maaarčíka jehož jsem se ptal "Whaťs the name of..." 
je to prý "best independent hungarien group". Měli efektní úvod v - 
tom, že zpěvák byl přinešen na pódium 20 minut před začátkem a se
trval na scéně v nehybné "štronzo" performanci v kostýmu a la Isz*- 
tván Karoly. Neni to špatná muzika, i když trošku ve stylu "vařila 
kočička s pejskem dort",tedy všehochuť v rozsahu od Leonarda Cohena 
přes ETC, až někam k Phil Glassovi /sbory/. Zpěvák je spíš talker 
než singr a ve chvíli kdy křičí z pódia "nemtudom/“ mu plně dávám 
za pravdu. Sbory obstarávaly dvě dívenky a OZW-áckými maskami na 
temenech a s hezonkými ksichtíky na tvářích /kam se na ně Hudba 
Praha v tomhle směru hrabe - sorry holky/. Sziamčani sice hráli 
poněkud dlouho ale dalo se to vydržet, narozdíl od nebezpečného 
nahromadění tekutin v mém m-měchýři.Vyvstalo tím značné dilema 
"mámo co si s tim teč. počne»?". Když si ted odskočím,tak už se y 
tom davu nikdy neprocpu zpět a i kdybych: se nakrásně procpal,své 
druhy dozajista ztratil bych, a více již nikdy nenalezl. No ale co 
mi zbejvá, leda...ne to ne,...i když ??? "Honzo kam*s dal tu flaš
ku vod coly ?"."Vyhodil..."."0 GbdlWhere??". "Na zem"."Tak jí 
proboha najdi jeli ti můj život drahý"."Neni.... hele mám jí ale 
je trochu pošlapaná"."To neva,DEJ Jí SEM!,sakra al» nemá špunt!" 
"Ten má Emil, pakliže ho nevyhodil" fučíknul HbnZa.Emil se chvíli 
hrabe po kapsách a pak..."mám" vítězoslavně procedí "a ty ho chc-eš 
nebo co?" "DEJ HO SEM!" Ještě že je Ejmls takový Slušňák a neod
hazuje špunty na zem.Opatmě se rozhlédnout.Tma již dostatečně tmou
cí, nejbližší dívenky napjatě sledují dění na pódiu.Zahajuji de
likátní uvolňovací proces.Aheb jak prostrčit velblouda uchem jehly5 aniž by se človek pocákal.Kdyby mě tak viděla maminka i Ale zvlád



nul jsem to ve vší počestnosti.Ucho jehly nebylo zas tak mrňavý a vel
bloud tak velkej.Ještě štěstí, že to byla 1,51 flaška, bejt to jen 
litrovka, tak mohlo dojít k tragédii. Ale ted ta katarze,to uvolnění, 
ta nirvána, ovšem sakra Honzo, Jene, Nerudo - kam teň s ní ? Leda, že 
bych jí hodil po Davidovi.
(second vision]

V devět konečně naběhl Bowie s kapelou,jejíž vůdčí osobností je dnes 
už proslulý kytarista Adrian Belew,spolupracovník Franka Zappy?Laurie 
Anderson,Talking Heads nebo King Crimson(kde se sešel e kongeniálním 
R.Frippem,taky někdejším Bowieho partnerem - malý to rockový svět). 
Hubený připlešlý mladík s copánkem se dopracoval ke své virtuozitě z 
úplně opačných konců než třeba metalisté,přesto je však místy připo
mene suverénním ovládáním celého hmatníku i těla nástroje,kouzly s ko
bylkou, vibrapákou a zpětnými vazbami a předčí barevností a stylovou 
rozmanitostí své hry,včetně kytarového syntezátoru.Zdatně sekundoval 
Bowiemu v doprQvodných vokálech,na nichž se podíleli i zbylí tři mu
zikanti.Ti se jinak drželi v pozadí a vůbec připomínali spíš zkušené 
studiové sidemany.Aranžmá vycházela z možností této základní sestavy, 
byla jednoduchá,přímočará,důrazná,kapela šlapala jak hodinky,pomalých 
skladeb téměř nebylo.

FIRST VISION : David on the Stage

Podium /the stage/ potemní a obrazovky po jeho stranách se naopak 
rozjasní .Zazní fanfara z ódy na radost a star no- "1 David Bowie a 
spolu s ním no:2 star - Adrian Belew, vbíhají na scénu. /Vzhledem k 
Adrinově kytarovému výkonu, uznávám, že pro někoho může bejt pořadí 
stár klidné i obráceně/ Pouštěj to zvostra & velice svižně, po par 
skladbách je jasný, že image kosmických hochů, či transvemtitů je 
dávno pryč a nastupuje postoj "starej dobrej bigbíták" hrající ten 
nejsviznejší rock, az z něj krev a pot and rock n*roll stříká. Ty- 
doby kdy dvě nejhezčí holky v popmusic byly Boy George a David Bo
wie, jsou dávno pryč.Boy je někde dávno dead /či co?/ a z Davida se 
prostě stal chlap! Velký blondýn s ještě větším úsměvem ale chlap.

(second vision]

David Bowie je bigteílák a žádná popina !!! Vlastně by to nemělo být 
překvapení.Dva roky"odpočíval"jako řadový člen rockové skupiny Tin 
Machinetobjížděl s ní kluby,šálky a haly,natočil desku.Letos vyrazil 
po stadionech 8 novou kapelou,ale tinmachinským duchem - třeba zrovna 
jejich vypalovačka Under The God by se v tomto programu "Sound + Visi- 
on"neztratila.
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FIRST VISION : Music

Vystoupení Bowies Boys je podobným pell meliem hitů jako koncert 
Stounů v Praze. Jen z posledních dvou LP, které vlastním, mi na 
truc nehrajou nic. Z "Never let me down" zřejmě proto aby názorně 
demonstroval rozdíl mezi dnešním ROCKOVÝM koncertem a velkolepou 
bombastickou POP show - "Glass Spider" • A proč sakra nehraje něco 
z "Tin machine"? Asi proto, že tohle tady je prostě David Bowie a 
né skupina /!/ Tin Machine. I když Bowie dnešního večera má na sobe 
ten samý ostře kytarově bigbítový kabátec, jako "Plecháma". Bez de<- 
chů,bez smyčců a jiných cukrlátek a kudrdlinek. Jedinou krásnou oz
dobou jsou sborové vokály, až v člověku nechaj blesknout stín po
chyb, zda nejsou z playbacku, pak si ale všimne, že to opravdu pějí 
klávesák s hasákem a ten nejhezčí "ženský" hlas k tomu přidává Be
lew - Adrieno jsi skvělá! Skoda že z Tin Machine nehraje, z"ple- 
chárenskejch hitů by sem pasovalo nejenom "Under the /Karl/ God /tt/" 
ale i takový "Crack City" by bylo mlsnou lahůdkou dnešní najt. No 
leč, kde nic neni ani KSČ nebere. Musíme se holt spokojit se Zigy 
Stardusty, devatenácet osumdesát čtyřkami,letsdensy a jinými old 
hity.
)SECOND VISION!

Vzhledem k tomu,že mám značné sezery v Bowieho diskografii,mi identi
fikace řady písniček činila značné obtíže.David ovšem probral všechna 
údobí své kariéry skutečně důkladně.Vrátil se až k Ziggy Stardustovi 
na začátek 70.let,zazněly mj.Young Americans»Heroes,Let s Dance,China 
Girl i připomínka Kristýny F.ze stanice Zoo atd.atd.,na závěr Morri- 
sonova Gloria.Zato úplně chyběly skladby z Never Let Me Down,ve snaze neodkazovat na monstrózní Glass Spider Tour '87.A skutečně,kdo čekal 
nějakou podobnou velkolepou podívanou,mohl být zklamán,Žádná supershow 
tanečníjkostýmní ani scénografická se nekonala.Mohutný světelný apa
rát byl používán poměrně střizlivě,promttací veleplátna po obou stra
nách jeviště mísila přímý přenos s klipovými střihy.

FIRST VISION : Atmosphere

V některých okamžicích se David B. stahuje do pozadí a pouští na 
výsluní Adriena Belewa, aby také on ukázal, že dokáže být "star 
no. 1" a neni to pro něj žádnéj problém nám to předvést. Když na 
to prkno někdo prostě umí, tak umí a jde to samo. Osamělý nosorožče 
/t.j. titul jeho sólového LP - Lone Rhino/ já tě žeru - I love you! 
Sem tam i sám božský D. vezme veslo do ruky a dokazuje, že ho nemá 
vysloveně na podpírání. Výbornej je i klávesák a to říkám já /téměř/ 
zavilý nepřítel syntezátorů /respektive unylých syntezátorových 
ploch/, tentokrát musim uznat, že takhle dobrou muziku jsem z klá
ves už hodně dlouho neslyšel. O.K. - připouštím, že v rukou někte
rých /ale jen některých/ je synťák skvěle^ nástroj. Při "It's too 
late" si opravdu nelze nevybavit líčení Christiane F. z knihy "My 
ze stanice Zoo" pro kterou byl Bowie prvním setkáním s muzikou, 

do té doby jen deutsche dieco a s touto písní se absolutně ztotož
nila, že už je "na všechno pozdě" není navratu zpět na cestě narko
mana vedoucí ke smrti. Ale dnes je všechno jinak. "It's too late" 
je krásná pohodová vypalovačka, optimisticky "šlapající" na cestě k 
životu.Ani stopy po depresi. Na nic ještě není pozdě.Vše je před 
námi. Jsme mladí a krásní. Nejmíň tak jako David Bowie. Píseň "Letá 
dance" pochopí,do té doby vedle mě poměrně netečně stojící dívenka, 
jakovýzvu k tomu aby mi nadšeným poskakováním zbortila kotníky. 
Naštěstí je o několik váhových kategorií níž, než Alison Moyett,či 
Vincent Venera. Koncert si neustále udržuje konstantní hladinu 
extatického vzrušení. Žádné vrcholy,žádná uvolnění. Stále stejná 
hladina vodvazu. Ploužáky si pusťte doma. Takovýhle nějaký je prý 
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průběh ženského sexuálního vzrušení. Kdy pry po dosažení fáze "pla
tů" v této hladině vzrušení setrvají určitý čas /píšou v chytrých 
knihách/. Ne jako u nás chlapů, kdy vzrušení prudce vzrůstá až k 
vrcholu a pak přijde ještě prudší uvolnění a po něm zmalátnžní. 
Sakra,co všechno nám ten David dokáže dnes večer nabídnout - pro
žít sx to taky jednou jako ženská.... Při"China girl" si pokouším 
vykroutit krk pohledem na plátno /stojíme totiž tak blízko pódia 
že na plátna vidíme hodně z boku/ zda se tam neobjeví něco z toho 
pověstného hambatého klipu. Ale kde pak. Je tam jen Bowie on the 
stage /na scéně/. Vůbec záběrů, kdy se na plátně objeví něco ji
ného, než co se právě děje na scéně je velice poskrovnu.Ostatně 
přišli jste na koncert, ne? Video a ploužáky si pustte doma !
Let's GO !!!
Isecond visiqnÍ

Je maximálně sympatické,že Bowie po čtyřicítce odložil podstatnou část 
své dlouholeté stylizované image a hledá sám sebe až u kořenů rockové 
hudby.Opět krátce sestřižen,v tmavé vestě a bílé košili s krajkovými 
rukávy nijak nehvězdil a nejmíň půlku koncertu ukázněně plnil roli 
druhého kytaristy souboru.Ovšem mohl teda hrát dýl -is přídavky byl 
na scéně hodinu a půl.Možná ho trochu otrávila místy vlažná reakce pu
blika.Tos měl přijet k nám,ty troubo,Maclaři už jsou přecpaný.Tak pří
ště., .a nezapomeň si Belewa.

FIRST VISION t Coda
Koncert vrcholí "Heroes" , nedá mi to a znovu marně hledám, kde v 
tom viděj podobnost s "plasticko-garážovejma" Muchomůrkama. Snad 
ten spodek, ta basa, ale jinak nic z toho co Muchomůrky dělá mu
chomůrkama /tedy nejgeniálnější písní všech vah a dob/, v tom ne
nalézám. I když je to také geniální píseň. Pravda HOnZa,Ejmls a 
Alex švamberg to slyší jinak. Možná se mýlím, but I like it ! H 
Show končí.we can be- heroes, všichni můžem bejt hrdinové na jeden 
koncert, na jeden den, na jednu noc, nebo jeden život. We can be 
Heroes.•••••
Chvíle’pauzy a ještě pár přídavků, potom konec,šlus, end. Nikam se 
nám nechce odejít. Je nám tu fajn. Žádný vrchol, žádný orgasmus 
se na závěr nekonal, ale to krásné příjemné vzrušení v nás ještě 
dlouho přetrvá, nejsme malátní, nejsme ospalí. Ty holky na tom nej
sou zas tak zle, vůbec to nedosažení orgasmu, neni tak nepříjemný 
jak se píše / v těch chytrejch knihách/ . Je mi moc fajn. I can get 
all satisfaction. A jak tak koukám kolem, je nás tady spokojenejch 
víc. Jen věčnému opozičníku Emilovi se to nelíbilo.Haj hou. Tak už 
to chodí. Pořadatelé nás vyhání. Nebe se zatahuje. Budapest nata
huje moldánky. Ale to nevadí. It's no too late. WE CAN BE HEROES!! !

Viděli a slyšeli, OK TMg,

DAVID BOWIE
SOUND+VISION TOUR 90

8 FIRST VISION : Mirek & SECOND VISION : HonZa THIRD VISION : Ejmls



TŘÍSKY z

VALAŠSKÉHO ŠPALÍČKU 
29.čorvna 1990 1
Valaiaké Meziříčí

Milí Pavlo,

• Myj jaw sliboval, že TI napiti o Talažském «palička, netužil jseu, by tento 1 
?MÍ“ í1®*"» "•* ooukromým dopíšou. Večer pM odjesdan mě však 

hudebního časopisu "Za 2 piva" čili "zádvojky" M® «.éJCro« - stylově
s půllitrem v ruse před hospodou - nabídl, že bych mohl Špalíček saehytlt pro čtenáře 

“tífl1!1?“ »»i*«»11» zřídla. Rád jaw souhlasil a od požitku jseu ty dvě
*5Í’I*TÍdílJaleO J*d“ ***• ,a UTfc ’»Sera P«* ľoS jeětě «pravou 
novinářskou bleskurychlosti vystavil akreditační kartu — a druhý den dopoledne jseu 
•pólu ■ kocovinou vystoupil na nádraží ve Vala««kéu Meziříčí.

Tli ale vůbec, eo vžechno znamená «love "«paliček*! Tak vedle "bud. součásti 
swčoových nástrojů spojující nvniiř ozvučné skříňky oM došky" může být 1 ■». hověsí- 
ho, cukrové, marcipánové S-y", taková ovžem nebudou použity jako »paličky - podpatky 
ke "střevíčkům «o S-y", a UK se taká od "malé, sprav. silněji! knížky, podobné 
«paličku ... /zajm. v období protireformační«/" a stejní podstatné se líží ad «paličku 
«paličkové dlažby.•• A( žije Slovník spisovného jazyka českého, zvi. TI. dH. Ale 
«paliček jako shluk domů tan uveden není, sato «paliček soby “rybn. dřevěná vložka 
brlení u odtokových saMsení". Já budu v touto textu používat slevo Špalíček mino 
označení valaSských událostí výhradně ve smyslu nalého kusu dřeva, protože tak to 
cítím. "Vandrovali hndol..."

Valmz nepůsobil jako ní sto, kde by mělo něco vypuknout. Jen podrdbné plakáty 
ujišťovaly.

V parném dni bylo příjemné vykoupat se v řece. Naslouchal jsem jejímu čumění 
a říkal sl, že kdyby byla hudba toho, kdo zanedlouho zahájí dění, jen zpoloviny tak 
harmonická, prosná, čistá s uchvacující, byl by to div. A div se stal.

Odpoledne město sapouSti pačes, na zádech chodců vypučely rance. Koatelík Sv.Troji
ce, jehož střecha je Šindelová, vyrůstá s ostrova zahrady bývalého hřbitova. Usedl 
jsem uvnitř a očekával toho, kdo se objeví nesl sochami a náhrobními deskami, aby 
sekl do Valažského Špalíčku jako první.

Kdybych schl zůstat na všechny tři dny špalíčku /28.->0^.1990/. čekala by ume 
řádka koncertů kapel a jednotlivců, hrajících od bigbitu přes varhanní hudbu k lido
vé muzice, tři výstavy, projekce dokumentárních a animovaných filmů, dvě tancovačky... 
Ke své Škodě jsem měl večer posledního dne být již v Praze.

Prvním zásekem do špalíčku bylo vystoupení "nej menšího kvartetu v Mvropě" - tří 
sympatických Poláků, kteří sl říkají "Kvartet Jorgi". Přijeli z Mnichova, kde natáčeli 
desku, a rovnou Ti povím, že pokud bys ji někde viděla, noamutfž váhat, španělka, 
violonoello, flétna a její příbuzné ♦ perkuse. Vycházejí ze staré židovské, slovanské 
a balkánské lidové muziky s vkládají do ni diky své zdatnosti a invenel tolik novAe, 
že výsledek jo stojně tak líbezný jako znepokojující, uklidňující jako probouzející.

Dalšího hudebníka skutečně nebyle třeba představovat. - Když jsem před koncerte* 
bloumal kolem kostelíku, měl jseu náhle dojem, že slyžim jemnou hudbu, «eusníoí a tím 
uzavřeným prostředím vzrostlých stromů a křížů a kamenů roztroubených v trávě. ac®Mt 
Seděl na náhrobním kameni či bývalém podstavci kMže a hrál, možná «KeuSel, možná jem 
pro sobe... Rychle jsem bo obrátil Podle Joho přání se po jodnotlitfeh skladbách 
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netleskalo, o to byla produkce magičtější. 3 českým básníkem Oldřichem Janotou dostali 
jsme se někam jinam. Mimo sebe -ak sobě znovu objevenému. Cekal jsem, co Janota 
může říci na závěr, snad pouhé"děkuj 1«T Jenom se uklonil. A tak to má býtl S jeho hudbou 
nelze Jinak. Uklonit se - a vzestoupit.

Při večerním koncertě se na pódium přívětivého sálu žerotínského zámku nejprve 
vyhrnula •ormaoe pana Nebřenského "Vltava beat". Program zahájila znělka k titulkům 
seriálu "JO případů majora Z....", po ní následovala pestrá směs písní, hraných nám 
k odpočinku po práci, jak pan Hobřenský neopominul zdůraznit, a připomínajících 

lesk a bídu rozhlasového a televizního póvlu 70. let. Teprve když jsem se 
později seznámil s výtečnými, fantaskními a surově ironickými texty a pochopil, že ty 
pro mne velmi depresivní skladby nebyly odnikud převzaty - došlo mi, oč vlastně šlo. 
že se mně totiž dostalo toho nejčernějšího humorn, Jaký v českém bigbítu znám, že to 
byl výsměch skutečnosti, postavený na jejím'dokonalém napodobení, a více: dokonalejším 
než skutečnost sama - hudební pop-art, napadá mne.

Překvapení uchystalo divákům duo "Moderní tance“. Takové složení člověk často nevi
dí. Přednášející autor textů, hrající a přednášející houslista - autor hudby, k tomu 
rytmika se záznamu. Z autora slavní stránky projektu se vyklubal básník Milan Andrássy, 
známý z jednoho z prvních titulů "Ladění", edice debutů vydávané Mladou frontou. Texty 
však byly bezbarvé. Jejich osou bylo přirovnání člověka dnešní doby, poskakující 
v rytmu těch nejmodernějších tanců, k pikslo Cocamcoly. Hudba odpovídala textům. 
Vystoupení nicméně zaujalo.

Jan Burian za klavírem a Vlasta Matoušek /perkuse, volni doprovodná baskytara, zpěv/ 
rozestřeli na mnoha tvářích úsměvy od ucha k uchu. Spíše než interpretací Burianových 
osobitých písní, plnou kiksů, to bylo způsobeno jeho lidumilným chrlením srandy 
v pauzách.

^^Vzápět^pos^iohačl a diváci se stojným zájmem a porozuměním přijali osvědčené 
"Pro pocit jistoty". Maestro Dohnal u piána nepouštěl otěže svého gangu /el. kytara, 
kontrabas, bicí/, veselo se prohánějícího Spojenými Státy Hudby nehledě na to, zda ji 
lze označit jako vážnou či rockovou, z rukou — a tak jsme mohli sledovat neodhadnn- 
telné poskoky a postupy tónů, vždy však sloužící účelu, vyznačující hraniční čáry 
- a tedy obrysy autorova záměru. Pro mne to byla’ne jnapínavě jší hudba večera. Chytal 
jsem se náznaků či možná ironických upomínek na rytmus a melodii, překládal si ten 
proud do vlastního jazyka a vždy znovu byl překvapen a uspokojen,

S pocitem jistoty i lehké únavy jsem očekával, jak se projeví nenápadní pánové 
"Ventil dna". Patrně basklarinet, flétny a píšťaly. A ti dva spustili zcela původní, 
obtížně sařaditelnou muziku, mamu svobodomyslností a aeriosností zároveň - blížící se 
modernímu jazzu, plnou nápadů, vtipu a pohody. Hráli ponořeni do rozchodů, svolávání 
se, setkání a souznění a vzletů do všech stran své hudby, a podařilo se jim přivést 
lidi k nadšení. Znáš to, když se po uzavření skladby publikum mohutně nadechne 
a vyhekne a vyjekne a uvědomí ei, kdo že vlastně je - že vlastně jo - a že chce 
slyšet ještě další pecku z tohoto stromu a ještě...

Po dlouhé penze, nutné k přípravě kampaně, vypukl ve tmě "Svoz řepy". Rov založený 
hlavně na base a ságu doprovázel zajímavé úkazy, zjevení vznášejícího se těla, zpěvač
ku vyznačovanou různými světelnými kombinacemi barevných žárovek, které byly jejím 
oděvem... ve tmě začali a ve tmě skončili. Bylo spíše na oo se dívat, než oo poslou
chat. Hudební složka jejich produkce se mně zdála plochá - nevýrazná.

Ani řepný nářez neprobudil pár lidí, pospávajících kolen mne na židlích. Nedivil 
jsem se jim. Nastoupil jsem do autobusu, který odvezl zájeaoe na fotbalové hřiště ve 
vesnihi Hrachovec na okraji Valmezu, kde bylo možné koupit si klobásu a pivo a uleh
nout do vlastního stanu či vzít zavděk stanovou chýší vojenského typu. Velni jsen si 
liboval a velni chválil pořadatele, když jsen zalézal pod plátno velkého stanu. 
Na obloze se totiž objevily blesky.

Páteční dění mělo začjt varhanním koncertem z tvorby Oliviers Messiaens. Kostel 
u náměstí byl zoela zaplněn - a myslím, že nikomu z přítomných nevadilo, že varhanník 
Tomáš Ikon, poté, oo pěkně pronluvil na úvod, vzhledem ke stavu varhan zahrál skladby 
nejen Messiaenovy, které by snad bylo nožné přiblížit jako minimalismus soustředěný 
na Jednotlivé tóny, prvky, významy, ale i skladby J.S.Baoha, P.Ebene...

V zámku se oproti prvnímu velkému koncertu sešlo podstatně více lidí, mnozí se 
zřejmě sadili dotknout valašského dřeva až v pátek. Tak jako po všechny dny Špalíčku 
bylo možno prohlédnout si výstavu dobrých grafik, koupit desku z produkce Bontonu 
či obsáhlý a lovný sborník zajímavých textů různých kapel a jednotlivců, sestavený 
Janen Lukešem a vydaný pořadateli. Také občerstvení bylo stále zajištěno, jediná věo, 
která mne nemile překvapila, byla cena vstupenek: 15 - 20 Kčs za každý koncert 
v součtu dalo no nepodstatnou částku - ale za podstatnější vadu musím pokládat to, 
že nebyly k mání levnější permanentky.

Vstupenky nechrne stranou. Myslím si, že Valašský špalíček má všechny výhody malých

festivalů. /Míním skutečně festivalů, ne soukromých bigbítů, kde se většina lidí zná 
a atmosféra je jiná»/ Účastníků tolik, že sl při vzájemné toleranci nemusejí překážet 
akce se nepřekrývají, aktuální změny je možné hbitě uskutečnit, mezi pořadateli, 
účinkujícími a naslouchajícími není odstup: prostě - je znát, že vše se podniká pro 
věo samu a ne jen pro peníze» A hlavně - klid, důvěra, vzájemnost.



Program uváděl, že v zámku vystoupí nejprve Jan Soltis, známý z "Betuly penduly", 
a Jaromír Nohavica. Nedočkali jsme se však společného muzioírování, vystoupení těchto 
dvou muzikantů navío oddělil samolibý Rimský, vyznačující se jakoby obyčejnským a záro 
ven filosofickým mudrováním, typickým pro mnoho folkařů /v jeho případě šlo zejména 
o mudrování mezi hraním, 1 když ono mudrování lze volni úspěšně vtělit i do písniček/. 
Jan Soltia zhudobňuje a s kytarou zpívá a proslovujo básně Heleny Kocourkové. Text 

má hlavní roli , kytara jej minimalisticky doprovází. Zajímalo by mne, nakolik 
se Soltis Inspiroval skladbami O.Janoty. Soltisova tvorba, myslím, oproti Janotově 
není tak sevřená, průzračná, tak samozřejmě a nezpochybnitelně originální ...možná 
proto, že ony básně zřejmě nevznikaly v bezprostředním vztahu k hudbě, a níž jsou pak 
prezentovány. Jo ale třeba říci, %e Soltiaovo vystoupení bylo čisté a ucelené, 
přiměřené míatu a chvíli. Nohavice zahrál sálu, v němž měl plno příznivců, avé známé 
písně s velkou chutí. Neslyšel jsem jej tak pět let a ačkoliv nejsem jeho bezvýhradným 
obdivovatelem - po pravdě řečeno nejvíce ni asi vadí nekritické nadšení kolem něj 
- podle tohoto vyatouponí soudím, že hraje čím dál lépe, že jeho projev atálo více 
odpovídá obsahu, že je jednodušší a působivější zároveň. Nikoliv pouhá rutina - ale 
profesionalita. Líbilo se mi, že zahrál v takové auforli, jak kdyby to bylo poprvé 
a naposled, a že se o tuto euforii dovedl rozdělit s publiken... Polkový podvečer, 
myslím, všechny příjemně naladil na následující koncert dvou známých kapel z morav
ského okruhu - kdo se trochu zajímá o bigbít, asi se již setkal se jmény "Mňága 
a žiorp" a "Cinent".________ ___ ______ ______

T sále spíte přeplněném než plné* bylo znát, že "Mňága * ždorp" jsou s Valmezu. 
Títo mladí muzikanti hrají rychlý, svižný a snadno stravitelný bigbít. Slape jim to, 
nadšením a nasazením mně připomněli i takové "Bez ladu a skladu" v počátcích kariéry. 
Oproti nim mně produkce "Mňágy a žňorpa" přišla trošku příliš mířené na efekt - ale 
takhle na tanoovaěku k pivu a milé přítelkyni - ideální.

Při pohledu na "Clment" jsem pochopil, v čem asi tkví pro mnoho lidí jeho půvab. 
Slyšel jsem totiž nahrávku vystoupení tóqto tělesa a vzhledem k pověsti "Cimentu", 
která ve mně vyvolala představu moravského bigbítu na způsob "Posádkové hudby marného 
Slávy", jsem byl zklamán. Hudba "Cimentu" se mně zdála být těžkopádná a nudná. Hrají 
prajednoduohý bigbít s některými folklórními postupy, které v jejich případě připome
nou využití lidové muziky v heavy metala, šle vidět je a slyšet - to stojí za to. 
Drobný bubeník dokazuje, že sestavu bicích z počátku šedesátých let /virbl, šlapák, 
činel, hi-hata/ nebylo třeba opouštět, před ním se do basy a kytary opírají dvě houně 
a zlatým hřebem /do hlavy diváka/ je leader kapely, boží člověk Petr Zesulka. Tento 
obrovitý muž s nepříčetným pohledem a úžasně rudnoucím obličejem, hulákej/«/ texty 
ve valašském jazyce a občas předvádějící, že i jen se španělkou lze nadělit pěkný 
bigboš, když to jeden umí, je hotovým ztělesněním kněze, zešílivšího v závěru jedné 
z povídek temného spisovatele Leonida Andrejova.

Ti, které "Mňága a žäorp" a "Clment" nezajímali a potom ti, kterým se po definitiv
ně posledním z přídavků Valašských stavebníků ještě nechtělo jít spát, mohli navštívit 
zábavu na okraji Valmezu, která měla být generálkou na šílenou rockovou noc, plánova
nou na závěr posledního dne Špalíčku. Ovšemže Jsem rád šel, jako milovník piva, tance, 
bigbítu i ...zábav. A mohu říci, že tato tancovačka překonala mé očekávání. K tanci 
i poslechu příjemně hudlo "Klopoto", piva i vína bylo dost, navíc jsou se mohl bavit 
sledováním reje přítomných, hlavně dvojic, které kdyby se milovaly, kde by chtěly, tak 
by asi nebylo kam šlápnout, neřknli si sednout. I tak bylo na trávě dost plno. Hovím, 
kdy zábava končilp, ale odcházeli jsme někdy kolen druhé, a to ještě veselo rozhodně 
nepolevovalo. Potěšilo mne i to, že navzdory značné alkoholové euforii přítomných 
jsem se nemusel dívat např. na vyražené zuby, až už cizí - anebo - tím méně - vlastní.

Po náročném pochodu periferií Valmezu jsem se s přáteli octl v panelákovém bytě 
jakéhosi nadšence, který se domníval, že po takové noci bude mít někdo z přítomných 
náladu pomáhat mu a malováním, a tam ano mezi láhvemi od čůča a vodky zastihl úsvit. 
A to už byl nejvyšěí čas se rozhodnout, že do té Prahy tedy přece jen pojedu, a ranní

sídlištní ulicí vyrazit ke svému známému, který tam to ráno autem vyjížděl... 
Věř mi, že jsem odcházel nerad, také proto, že nebudu moci vylíčit poslední den 
Špalíčku... Aspoň Ti tedy, Pavlo, napíěi, kdo všechno měl v sobotu ve Valmezu vystu
povat.

Tedy: dopoledne v M-klubu projekce čs. dokumentární a animované tvorby 80.let, 
odpoledne na náměstí "Koncert pro zdravotnictví": Hoffman, Janče, Zubryoký, Lutka, 
Jeřábek, Jůza, Burian, divadelník Pavel Kočí /možná jej budeš znát z Václaváku 
z Můstku/, divadlo "Trakař", severomoravští výtvarníci ...stačit not tak dále v zámku: 
"Před vaším letopočtem", Durman + Posejpal, "Manželé", "Jeětě Jame se nedohodli", 
"Pravý elektrický quaslband", "Psí vojáci" - asi osobně, "Farben Lehre" /Polsko/ 
- a ted bys byla právě tak rozposlouchaná a tanečně neuspokojená na rockovou noc na 
hřišti ve Hrachovci: "Klepeto", "Radegast", "Zvláětní hvězdolet", ...pivo, tanec 
...exitus. Pokud se tenhle den vydařil jako ty předchozí, stálo to za to.

Ale když jmenovaní hýbali Valmezem, popíjel Jsem už smutně /moc ne/ červené vínko 
v Praze a přemýšlel /také moc ne/, Jakpak asi třísky Špalíčku, které mně zůstaly 
v kůži, znovu spojím v původní tvar, a Jakpak tenhle špalek otisknu do slov - pro 
Pavlu, pro "Zádvojku", pro Honzu Šmída, pro Jirku Dajče, pro Václava, který se 
se mnou ve valašskomeziříčském úsvitu loučil s tím, až o Špalíčku napíiu něco pěkného.

Na závěr mohu jen radit: pokud budeš mít příští rok takhle v červnu čas, peníze 
a chul strávit někde příjemný čásek a pokud se dozvíš, že se koná akce jménem "Valaši 
ký špalíček" - a ovšem pokud máš ráda muziku, o které Jsem tu psal /Jako že ano/ 
- ...určitě do Valmezu Jeä. Myslím, že nebudeš litovat. Z Prahy vyjíždí velmi vhodný 
osobák ve 2 ráno z Masarykova n. na Olomouc.

Ten víkend se v České Skalici konal "Český Woodstock", ale Já jsem bylh tímto 
moravian little wood /můj překlad slova "špalíček"/ spokojen.

29.7.1990, Zbraslav



A JEJICH DESKY
Gramofonová firma Globus Aske International má za sebou pár měsíců exi
stence a skutečně dost práce za tak krátkou dobu.Než se vám toto dostane do ruky,budou už asi na světě alba Už jame doma,Psí vojáci,Jim čert, 
šanov,Ještě jsme se nedohodli,Pro pocit jistoty aj.Balík desek,které vy
dali dosud,taky stojí za přiblížení - jsou v něm jména notoricky známá i zcela neznámá a snad vám to usnadní orientaci.Číselná stupnice pro ho
dnocení desek je ukradená z polského MM(protože je promyšlená)a vypadá 
takto ; (( 10 *) - zjevení ; (( 9 )) - výborná : (( 8 )) - velmi dobrá; 
(( 7 )) - dobrá ; (( 6 )) - není špatná ; (( 5 )) - průměrná ;
(( 4 )) - slabá ; (( 3 )) - špatná ; (( 2 )) - strašná ; (( 1 )) - dne

Řadě lidí při vyslovení jakéhokoliv slovního spojení,obsahujíčího.termín 
"metal" okamžitě vytanou na mysli synonyma jako póza,stylizace,klišé,ne
upřímnost atd.Jestli mezi ně taky patříte...TNicméně deska skupiny ASSE- 
SOR s názvem Invaze obsahuje pokus o českou verzi black metalu,tj.hudby 
temné,těžké,brutální,plné mystiky,okultismu a vůbec všelijakého bububu 
na posluchače-náz vy skladeb jako Destrukce,Apokalypsa,Volání bitvy Si Ná
řky zapomenutých mluví samy za sebe.Ovšem zůstalo jen u pokusu.Všechno za
číná u příšerného zvuku,jako by to nahrávali ve sklepě na kazeták.Člově
ku, který z§ sebe zvrací texty,není rozumět jediné slovo,kytarista nezpe- 
stří monotónní rachot jediným sólem.Takový Torr,který produkuje podobnou 
hudbu,je podstatně lepší,o zahraničních vzorech samozřejmě ani nemluvě 
(skvělí reprezentanti tohoto žánru.švédští Vikingové Bathory»zazářili 
nedávno ve slovenském pořadu"Tim Sikes videoshow"krásným čistým video
klipem mezi tím vším thrashmetalovým řevem,headbangingem a příslušnou 
veteší).Světlým bodem desky je bubnování Karla Jenčíka,jazzrockového 
veterána 70.let a později popového doprovázeče,který se v následující 
dekádě dal na tvrdý rock a potom na metal.K Assesoru přestoupil od Ara- 
kain.Má to hezký obal.((Další dvě desky mají společné jedno jméno - Jaroslav Erno šedivý.Český 
rocker,který krátce po dokončení legendárního Kuřete v hodinkách nechal Čechy za zády a založil tak tradici exportu čs.bubeníků do světa(dále 
Tolja Kohout,Jiří Hrubeš,Klaudius Kryšpín).Deska nové skupiny INVISIBLE 
PEDESTRIAN má dobré vstupní vyhlídky.Přímočarý,nikterak tvrdý bigbít 
svým současným soundem,zvonivými kytarovými "stěnami".jasným zpěvem a 
"straight-ahead"rytmikou připomíná místy daleko víc některé tendence ne
závislé britské scény,než Kalifornii,kde je kapela doma.Při opakovaném 
poslechu se však objeví silná americká tradice,táhnoucí se od slavných 
jmen západního pobřeží 60.let až někam ke Springsteenovi.Odkazy na 7J 2 
nejsou zrovna nejvhodnější;objevují se,jako u každé stylotvorné kapely, 
už příliš často.Ovšem,muzikanti z Inv.Ped.je určitě poslouchá jí,* Takový 
eklekticismus není však této desce vůbec na škodu a kdo má rád muziku 
v pravém smyslu slova příjemnou,toto je deska pro něj.(( 7 )) 
Deska skupiny SCRATCH je o něco horší,i když to snad není tím,že tady 
šedivý bubnuje jen na třech skladbách.Kapela nese název po svém baskyta- 
ristickém šéfovi a je taky z Kalifomim.O co jde - ve zkratce takovéj 
slabší Hejma.Jsou tady přísně stylově ctěné odkazy na hard rock počátku
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70.l et i na jižanský rock?muzikanti se při hraní asi hodně baví.Na ně
jaké bigbítové zábavě s pivem,nebo ve zpocené Lucerně by to bylo ono,na 
desce je to trochu Málo.Kolik asi takovýchhle kapel hraje po celé Ame
rice...asi bys me se nedopočítali.(( 5 ))
Za značkou KR?SA se skrývá západoněmecká skupina,vedená jakýmsi Ole Ost- 
blockem(hezké,že)»vlastním jménem Michalem Kubíčkem(od 14 let v SRN),ba
sistou,autorem hudby i textů.Hudebně se tady vracíme především na samý 
začátek 80.let,kdy ve vjrhaslém spáleništi po punkové explozi začal nes
měle blikotat plamínek jménem hard core,později vzplanuvší v^mohutný po
žár. Ve srovnání s dnešními hardcorovými brutalisty je ale Krysa krotká 
jako jehně.Pan kapelník si občas zašprýmuje s prvky vysloveně domácího 
undergroundového rodokmenu,poslední přísadou,z níž se vařilo,je dnes tak 
moderní monotónní kytarová psychedelie a zpěvačka mi občas nesnesitelně 
připomíná Grace Slickovou v psychedelické legendě,skladbě White Rabbit. Deska vznikla během tří dní roku ' 89 a je to na ní znát - docela nuda i 
když hlavně na druhé straně je pár silných míst.(( 5 ))
0 elpíčku Svatopluka Karáska Už jsi řek dáblovi ne? nejsem schopen nic 
napsat.Nejsem ani křesťan ani folkař a jiný termín,než křesťanský folk 
mě pro obsah této desky nenapadá.Kdo jste příznivci této hudby,kupte si to,nebudetě zklamáni.Jedna strana zachycuje Karáskovo vystopení na loň
ské Wroclavi(Dny nezávislé čs.kultury,za které nikdy nemůžeme být Polá
kům dost vděční),druhá je tzv.studiová.Ale vzásadě nejde vůbec o muziku, 
spíš o nějakou formu populárně pastorační činnosti.Kdo nechal v under
groundu 70.let kus vlastního života,ten už si na mě brousí kudlu a říká 
- co ty víš,ty vole.Ale v tom to právě je - zkritizovat i legendu,když 
se mi nelíbí a nedostat za to přes držku.Na tuhle desku těžko vztáhnout 
nějaká normální recenzní kritéria - jminak by to bylo maximálně (( 2 )). 
Pětasedmdesátiminutové dvojalbum Es reut mich f..»je první splátkou na 
dlouholetý dluh osobnosti Mikoláše Chadipy.Naštěstí je jeho tvorba jak s 
Extempore,tak s MCH bandem bohatě dokumentována na kazetách»z nichž pos
lední se stala základem této desky.Je zbytečné se namáhat něčím,co už lé
pe vymysleli jiní»proto Odkazuju na sleeve-note J.Vlčka a J.Turnovského. 
Výstižněji asi tyto nahrávky charakterizovat nelze.Možná se někomu víc lí
bí Chadimovy starší projekty (které Globus taky chystá).Mně naopak tato 
deska maximálně vyhovuje svou sevřeností,na rozdíl od někdy až industri
álni rozvleklosti některých jeho dřívějších věcí.A ještě víc by se mi lí
bila.kdyby Chadimova němčina nebyla tak zoufale česká(asi jako angličtina 
na bůhvíkam exportovaných nahrávkách našich mistrů utahaného popu).(( 8 )) 
Další deska je slušnou živou nahrávkou koncertu skupiny ^.Ačkoliv duo Vá- 
clavek/Ostřanský považuju za dobré muzikanty »nepatřila tato kapela nikdy 
k mým favoritům.Může za to Vladimír Kokolia»kterého vůbec osobně neznám, ale od prvního spatření na jevišti k němu pociťuju silnou antipatii.Zná
te to,neláska na první pohled.Zmučeným výkřikům brněnských duší jsem ostatně nikdy nepřišel na chuť - žeby ten nadutý pragocentrismus ? Desku 
jsem si pustil 2x a nemám potřebu tak ještě někdy v budoucnu učinit.Nic- 
méně v zájmu objektivity - (( 6 ))
U Půlnoci,která se konečně taky dočkala elpíčka»je situace zcela opačná. 
Můj nekritický obdiv k této skupině je zčásti zapříčiněn snobskou úctou 
k veličinám českého undergroundu,hlavně však přesvědčením,že na rozdíl od 
většiny kapel nehraje Půlnoc s "náhradníkem v zádech" - je jediněčná a 
nezastupitelná,obsazuje místo,které by jinak zůstalo zoufale prázdné.Na 
desce je koncertní neučesanost nahrazena precizností studia Budíkov,neza
měnitelný půlnoční zvuk získal skvělou dynamiku a rockový tah,duch víak 
zůstal zachován - černý humor,ponuré napětí»absurdita,marnost,uplývající 
čas,sen,smíchaný s realitou a to nedefinovatelné "něco",co dělí kapely 
výborné od těch "jenom" dobrých.Velkou radost jsem měl z vynikající Křiv
kový kytary a taky z lety prověřeného veterána Kumandžase za bicíma.T té
to várky Globusu nejlepší deska.(( 9 ))

INGZA
P.S.Na poslení chvíli jsem dostal do ruky ještě LP The best of Garáž.Ob

sahuje šest pecek z jejich nejlepší kazety"Garáž-na tu nemáš",dopl
něných o pár starších(a poněkud slabších)nahrávek.Za druhou stranu 
včetně Muchomůrek(zde Houby),za vložený rozhovor s Tony Ducháčkem, 
za netradiční formát obalu - (( 8 ))
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PRŮMĚRNÝNÝ věk 
ČLENA "R.S 

JE  NĚCO MEZI 
48-49 LETY

kéž bychom se take dožili
NA DRUHÉ STRANĚ CTĚTE :

the JAGGERED edge
krátký rozhovor s Micke» Jaggere»,pořízený vloni vRolling Stones reunion,po vydání úspěšné desky Steel wu zavr$®Ä^ho 
večer celosvětového turné,které vyvrcholilo kde ??? w®®«ls,v před-
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• Pořád jsi ještě schopen sedět celou noc ve studiu a se zanícenýma o- 
čina nahrávat desku,dokud toho nenáš dost ?

Miek : Občas jo.Dělán to rád.Ale lhal bych,kdybych říkal,že je to pro 
ně tak důležitý,jako když ni bylo 25 a tehdy to zase nebylo tak 
důležitý,jako když ni bylo 14.Je to krásně adoleseentní záleži- 
tost.Mně se líbí všechny druhy nuziky,nezajiná ně jenon roek.Mán 
ho rád,ale nechtěl bych dělat desku jenon z něho.Na tý poslední 
desce jsou dvě skladby,který nenaj s rocken nic spoleřnýho.Jedna 
je nexická lidovka - ale ne nariaehi,víe kytarová - druhá věc je 
ve stylu severní Afriky.

-Takže rock už pro tebe není tak důležitý ?
Miek : Ne.Myslín,že rock sán sebe opakuje.Už se usadil,ná svoje vlastní 

nalý dějiny,trochu jako jazz.Jako se jazznani v 50.letech vrace
li k tradičnínu jazzu 20.lat,protože je unavoval bebop a cool, 
rockeři jdou pořád zpátky a oživujou kousky rockový historie.

- Myslíš si že z vás dvou je Keith ten dělný rocker a ty ta •’superstar”? 
Mick : Ne. .
- Myslín to tak - ty třeba vyrážíš do nočních klubů,Keith jde janovat. 
Miek : Tak to bylo hodněkrát naopak.I když,opravdu jediný,kdy si vzpo- 

nínán,že jsen viděl Keitha v nočnín klubu,bylo na Barbadosu,při 
nahrávání Steel Wheels.Chodili jsne ven - já chodil každou noc, 
protože jsen to potřeboval,po osni hodináeh práce ve studiu.Tak 
jsne chodili do nočních klubů.Keith popíjel u baru a já jsen si 
zatancoval.Keith nerad tancuje,on se stydí,tak radši sedí u ba
ru. A janování ? Nenávidia to.Není to rockový,je to stejnorodý s 
jazzen.V rocku nenůžeš doopravdy janovat,není to inprovizovaná 
hudba.

- A rock je daleko spíš založen na nyšlence "party".Každá kapela je sa- 
nostatná věc,vlastní subjekt.

Miek : Jo,to je to,co je na ton tak nedospělý - ta atnosféra party.Ve
lice adoleseentní myšlenka,nit partu.

- Myslíš si,že u vás se tenhl^adoleseentní duch už ztratil ?
Miek : No,nyslín si,že opravdu důležitý je dospět.Můžeš bejt v partě pu

berťáků, s flaškou v kapse,s kytarou v ruce - ale to nevydrží na 
celej život.Na nůj určitě ne.A hodně z toho je taky inage,to,co 
si lidi rádi koupí,co rádi dostanou,když dají peníze třeba za ka
pelu Guns' \Roses,tu kontinuální inage party.

- Myslíš,že Guns'n'Roses,přesněji Axl a Slash,jsou ozvěnou Mieka a Kei
tha, po leteeh ?

Mjck : Mán pocit,že už jsen to všechno slyšel a viděl.Nic novýho.Všech
ny tyhle kapely slyšíš a řekneš si - no^o,to jsou Stones v roce 
••.,kterej to byl vlastně rok ? Je to jistě zajínavý.Ale není to 
nie novýho.- Natočili byste tuhle desku(Steel Wheels),kdyby vaše sólové desky do

padly lépe ?
Mjck : Ale jistě,byla to poslední deska podle naší snlouvy,věděli jsne, 

že ji nusíne udělat.
- Takže snlouvu jste splnili,budete uzavírat novou ?
Mjck : Pravděpodobně,a taky pojedene na turné.Každej chee jet na turné, 

každej chce vydělat víc peněz.Všechny starý kapely se vzkřísily. 
Kritizovaný starý kapely s kritizovanýn starýn repertoáren.Je po 
nich kupodivu veliká poptávka,a nejen neži staršina posluchače».- Nezdá se,že by byl tei tak velký názorový rozdíl nezi generacemi,jako 

býval dřív .
Miek : Nojo,fakt.Už nedostaneš infarkt,když si poslechneš to,co poslou

chej tvý rodiče.Děti choděj,pustěj si desky svých rodičů,místo 
desek starších sourozenců.Je to trochu odstgrašující trend.Ale 
vážně - nemyslím,že bysme se tím měli zabývat.Je to asi úplně v 
pořádku.

- Co si myslíš o nových rockových noralistech,o těch,co se hlásí ke své 
odpovědnosti za všechno?

Miek : Trochu pozdě,ne ? Po těch letech,kdy přece rock sváděl všechny 
"na scestí" ?
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• * Kely81 VÄ8 CÍI*1C8V Z© sprostých MCMOr^lM08í”,že při
své prezentaci hudby "glorifikujete" tělo.Jak stárnete,nepřesouvají 
se sexuální náněty z oblasti fyzické do oblasti myšlenkové ?

Mick : Nechci alt v každý písničce sex.Je třeba hledat jiný ténata.Po
řád slyšia skladby s tou sanou rutinou - aladgý holky,teenagers. 
Myslia,že psát takový věci se už pro aě nehodí.- Nemáš v plánu další sólovou desku ?

Mick : Pravděpodobně.Jak jsen řek,tohle bylo poslední albua Stones pod 
starou salouvou,takže otázka zní - budou Stones natáčet další al- bun?A to nevím,čestný slovo.

- Záleží to na ton,jak se bude vyvíjet vaše turné,jestli se tan nakonec 
všichni navzájen nepozabíjíte ?

Mick : Trochu jo.První půlrok tohohle roku se vyvíjel dobře,něli jsne se fajnít^.rok '89,před začátken světového turné).Ale ty šňůry - tan 
se lidi zas na sebe nůžou nekrknout.Jinak - co je pryč,to je pryč. 
Nechci si vytvářet nadbytečný zásoby neustálýho podráždění a za- trpklosti.Řekli jsne si,že letos buden dělat,a tak dělán to,co 
unin - což je nuzika.

LÉTO V PRAZE 
bylo však zajínavé nejenon touto nejvýznannější událostí v našich roc
kových dějinách (příznivci THE CURE nohutně oponují - CELKEM oprávněné ), 
srovnatelnou třeba s letošnín Pražskýn jaren(ne,už toho necháván),ale i: 
Tak třeba na začátku července poslanci volili nového prezidenta(teda ně
kteří ho nevolili),což bylo odpoledne doprovázeno nj.i bigbíten na dru- 
hén hradnín nádvoří;hrála Garáž a Psí vojáei(oboje výborně)»proloženi 
roztonilýn Hutkou a nesnesitelně tlachavýn Mertou.Publikum věci neznalé 
z důvodu věku,neinformovanosti,ignorance atd.se velni podivovalo,co že 
je to za divné kapely,proč že dělají takový kravál a jakto že je každý 
zná,když oni je v televizi nikdy neviděli a prchali na jiná nádvoří za 
dechovkou a cinbálovkou.Pan staronový prezident si pak přišel osobně vyposlechnout Topola,který na něj za odněnu vyzvracel své Žiletky,což při- 
nělo i do. té doby vytrvavší zbytek výše zníněného publika k úprku(jistě 
si přiton říkali,že ten náš pan prezident je hodný člověk,ale vkus ná 
nějaký divný).A závěrečné Muchonůrky s Garáží byly kouzelné - zpíval každej a prostě "bylo to tan".Co a kde ? Všechno tan,kde ná být,aspoň na 
těch osn ninut.
Za poslední půlrok tady hrála přehršel nejrůznějších nezávislých a ješ
tě nezávislejších kapel odevšud - jnéno SUGARCUBES však bylo z nich 
všech bezesporu ne jz.vučně jší .Tuto legendární islandskou kapelu,která 
svou první deskou zbourala před dvěma roky celou Anglii(nebylo snad an
kety,v níž by se neobjevila), jsme s napětím očekávali. 20.7.v Edenu.Av
šak potvrdily se mé obavy - anglická nezávislá scéna se z líhně kvalit
ní a originální muziky proměňuje v poněkud snobské kolbiště kapel,které 
vydají jednu slušnou desku,aby se pak rozpadly»zapadly,nebo se zkomerci
onalizovaly .Jenže to není žádné umění.Zdá se,že je to i případ Sugarcu- 
bes.I ten,kdo nezná ani jedno z jejich dvou elpíček,nohl podle ucha roz
lišit svěží písničky z prvního od víceméně beztvaré nudy z druhého.Navíc 
zpěvák rozbíjel spád koncertu neustálými debilními tlachy na úrovni te
levizní estrády(proč si všichni tihle lidi^myslí,že přijeli dělat osvětu 
někam mezi Papuánce?).Ještě že ta Bjork míň vtipkovala a víc zpíval a,je
jí hlas je pořád ještě z celých Sugarcubes to nejlepší;taky bubeník byl 
dobrej ranař.Jinak - prachy za lístky prý jsou určeny pro nemocné ledvi- 
náře,takže mi jich aspoň nebylo líto.
Pod hlavičkou stáje Recommended Records u hás podniklo tříměsíční turné 
kanadské alternativní trio FAT.Já je zastihl na posledním koncertě 13.9. 
v pražské Deltě(klubu,nikoliv bývalém komunistickém vydavatelství).Dvo
jice Durman/Posejpal svou nekonečnou improvizovanou new acoustic music navodili příjemně melancholickou nudu,Kanaáany pak uvedl kratičký černo
bílý němý film o nelehkém životě striptérky a přišla sprcha.Muzika to
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byla v zásadě skvělá,jenže psychicky asi tak povzbuzující,jako kýbl po
me jí, vylité j na hlavu.Kolega eS tvrdí,že jestli kytarista do své hry pro
jektoval svoji osobnost,šlo minimálně o nového potenciálního Caligulu či 
Stalina,Já to nevidím tak černě(dokonce se během vystoupení asi 3x usmál) 
ale náklonností k problematickým osobnostem jistě trpí - představil se 
"my name is Kurt Waldheim".Rozmanitými pomůckami loudil z kytary neslýchané tóny»brutální rytmika nezůstávala o nic pozadu,celé se to hnalo o 
překot kupředu a jeviště bylo zavaleno různými krabičkami,efekty a zkre- 
slovači zvuku.Intelektuálské publikum sveřepě odolávalo útoku na svou 
duševní rovnováhu(odešlo jen pár slabších povah)a na konci odměnilo sku
pinu bouřlivým potleskem,což asi nejvíc překvapilo samotné muzikanty.Od
porný ultrazvuk,který vydoloval baskytarista ze svého nástroje na závěr 
přídavku,měl jistě důrazně varovat před dalším vyplácáváním...
Na neveselou notu pokračovali druhý den v Edenu i francouzští ART ZOYD, 
bývalí členové proslulého sdružení Rock In Opposition.Už jednou u nás 
hráli - téměř ilegálně ještě v době temna v roce 1983.Od té doby se je
jich personální složení i stylové zaměření podstatně změnilo.První část 
koncertu obstarala stále lepší Půlnoc(bohužel jen 7 kousků),Art Zoyd pak 
předvedli pravý opak její hudby»vlastně scénický program - více než ho
dinovou symfonickou skladbu,doprovázející projekci slavného expresioni
stického filmu němé éry "Nosferatu".natočeného v roce 1922 režisérem 
Murnauem podle románu Dracula.Hudba by ovšem stejně dobře,ne-li lépe, 
obstála o samotě.Byla chladná až na samém pokraji komunikatívnosti,veli
ce efektní»perfektně vygradovaná,z beden se linul dokonalý digitální 
zvuk.Jistě by se to neztratilo na žádné přehlídce "soudobé vážné tvorby?

pelkově značně blíž ke komerčnosti - a tedyi k úspěšnosti ? 
A ještě jednou Eden,tentokrát poloprázdný,s britskými RED LORRY YELLOW LORRY - údajně jednou z prvních goti-'fat 
ckých kapel,jejíž dva bývalí\členové prý hrají v úspě- 
šných Miss ion.Tváří v tvář těmto informacím jsem oče
kával temný nářez»záhrobní zpěv,patřičnou dekadentní 
stylizaci.Nářez to teda tyl řádný,ovšem temnota,záh
robí ani stylizace se nekonaly,zpěv byl ve srovnání s 
takovým Eldritchem nebo McCoyem vlastně nijaký.Daleko 
spíš,než o "goths" se totiž jednalo o normální součas
nou anglickou kytarovou kapelu,ale na rozdíl od růz

RED LORRY

ných independentních šolíchačú strun pořádně tvrdou -
- až třetí den po tancertě jsem zas slyšel normálně.  
Nahrávají u Rough Trade,některé písničky #měli výborné,      YELLOW lorry některé zas byly typicky nezávislá monotonní otrava.Ke 
konci už převažovalo spíš to druhé»energie,která celou 
dobu z muzikantů přímo sálala,byla však strhující a od 
zbrojující - takže vše odpuštěno.A co nás čeká na pod
zim ? No přece U 2,Simple Minds,Lou Reed»Mission,Lai-
bach,Robert Plant__Skončil televizní pořad Beat Club(SRN).Byl orientován na konec ó©.a začá
tek 70.let - doba která dnešní generaci posluchačů připadá možná nudná a 
nezajímavá.To v Anglii i Amrice jsou chytřejší - už v druhé půlce 80.let 
začli tohle invenční období ve velkém vykrádat,at jde o folktpsychedelii 
či kytarové bandy.Byla to doba konečného a pevného usazení bigbítu do ce
losvětové kultury,doba slévání žánrů a tvůrčí aktivity,doba tolerance a 
uvolněnosti,lásky a květin,drog a dlouhých vlasů,doba radikalismu a vel
kých ideálů - zkrátka doba z dnešního pohledu v mnohém naivní a k smíchu 
a v mnohém příkladná a inspirující.Občas slyšel člověk ve zmíněném pořa
du nějakou vatu,občas se nad něčím zasmál - a občas ho něco zarazilo do 
židle,zhusta kapely,jejichž názvy už málokomu co říkájí.Takže až zas bu
dete někdy jásat nad nějakou novou skvělou nezávislou kapelou,zamyslete 
se,jestli náhodou neposloucháte dvacet let starou muziku,jen oblečenou v 
lepším kabátě,jejíž originál byste nožná objevili právě při sledování ta- 
kovéhoto"návratu ke kořenům".
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Z cela vážně imvestovat

KURTIZÁNY Z 25. AVENUE
TROCHA TOHO NEZBYTNÉ ZBYTNÉHO ÚVODU » Tm- v současné až dohledné

době,velkou šanci stát se Českými gotiky 
číslo I. Tedy tím,čím jsou kupříkladu pro Anglii a vlastně i pro celý svět 
- Mission,Fields Of The Nephilim,Sisters Of Mercy a j. Kurtizány z 25. ave
nue jsou čtyři,jsou z Prahy a jsou plni energie a napětí. Mají výbornou a 
věrohodnou image,jasnou představu o své muzice a osobnost ve svém středu 
(pro tenhle druh kapel nezbytnou) a to v «sobě zpěváka,frontmana a textaře 
jménem - Simon. Do vánoc jim vyjde singl o nákladu 500 kusu,natočí svůj 
první videoklip a pomalu se budou připravovat na natáčení debut elpíčka. 
To by mělo přijít na trh někdy okolo prázdnin příštího roku a odvážně se po
čítá s nákladem 10 000 kusů.

Nechcete někoho pomluvit ?
Kurtizány -"Nemáme rádi takový ty "český" kapely,takovéj ten blbej českej 

pop - Koma,Černá a bílá a hlavně Hollywood. Taky nemáme rádi 
Klause,mluví jak buzerant a furt zdražuje. Zrovna tak se nám ne
líbí obrýlený lichvář z Horizontu - Zajpt."

Kdy vás přijmou na Hrad jako Stouny ?
Kurtizány -"Na velikonoce s pomlázkama,přijdeme je tam vymlátit. Kurtizány 

se valí na Hrad."
Co si oyslíte o svý kapele ?

Simon -"Za ten rok co hrajeme je to lepší,má to už konečně ksicht. Dost 
často se ale hádáme a to proto,že je u nás moc osobností,zejména bu
beník. To je takovéj náš ideolog. Vždycky nám poradí,co jak má bejt 
a jeho oblíbená věta je - Vemsi kdybych já ....říkáme mu Viking. 
Tak co Vikingu popereme se ?"

Viking -"Měl bys spíš říct jak málo si dotoho vrazil peněz ..."
Tomáš -"Jo,to je pravda. Já taky pořád kupuju nový struny. Simon by měl při

dat něco ze svýho.když nic nekupuje. Vem si kdybych já ... zpíval a 
nic dotoho nedal a Simon si kupoval nástroje,struny,trsátka nebo co
koliv jinýho. Tak to bych se snažil taky něco koupit."

Simon -"Teda,to je očividný nepřátelství proti mně. To je Hussey s Eldrit- 
chem,to musíme jít okamžitě od sebe."

Viking -"Fakt je,že bubny jsou nejdražší a tím pádem by měly nejvíc hrát 
a nejvíc bejt slyšet,aby se to rentovalo. Jako kapele nám to moc 
nešlape,ale časem by to mohlo bejt dobrý. Hlavně musíme hodně zkou
šet,pít a nesmíme poslouchat dechovku jako například Mission,U2 
a takovýhle sračky. Mně se nejvíc líbí,když dotoho bubeníci šíleně 
mydlej,třeba ta holka od Sleeping Dogs Wake."

No jo,měla ale malé kozy ...
Viking -"To nevadí,ale mydlila dotoho hezky."
Simon -"Chtěli bychom bejt přivěšení na jejich bradavkách."

A jaký kapely se líběj a nelíběj vám ?
Tomáš -"Mám rád U2 a Mission a taky a to hlavně Cure. Jako kapela bychom 

je rozhodně měli poslouchat a ne žádný sračky typu Katapultu,Krato
chvílové »Sugarcubes."

Luke -"Já mám nejradši Sugarcubes,Siouxsie,Dead Can Dance a nemám rád 
Duran Duran a Cult."

Simon -"Já můžu Mission,Sisters Of Mercy»Fields Of The Nephilim,Duran Duran, 
Damned a nemám rád dechovky jako jsou Kurtizány z 25. avenue."



Na cam nejvíc záleží jak dopadne váš koncert ?
Kurtizány -"Na tom kolik toho vypijeme před koncertem a kolik opícháme ženskejch." 
Luke -"Měl bys napsat,že Simonova Jitka je už v jedenáctém měsíci tzv. gotického 

těhotenství."
To snad není ani možný ?!

Simon -"Já jsem předtím nosil miminko ve slepým střevu a pak sem jí ho předal. Byl 
jsem tehotnej s Pavlem Kracíkem."

Viking -"Čím se to dítě déle dělá,tím se pomaleji vyvíjí a až se narodí,tak už mu 
bude jeden rok."

A je vážně to dítě Simona ?
Kurtizány -"To se uvidí. Takže v podstatě proti Simonovi zatím nic nemáme. My máme 

činely on má gotický těhotenství."
Máte jako kapela nějaký svý fanynky ?

Kurtizány -"Jo třeba Bradatou Báru,Želvu,Ficku,Hromadu hlíny,Nocshledky z Radotína, 
Monču z Kunratic,sestry Pavelkovi,Blonäatou mrtvolu,Kotata (použité šprc- 
ky) a další. S Želvou je to strašně složitý s Fickou taky,navíc jí má vy
holenou a Bára jí má malou,ale jinak je to dobrá holka. Při styku s ní jí 
nesmírně vylezly bulvy,následovala totální demolice jejího těla."
Jaký vás zaujali nejvíc ?

Kurtizány -"Nejlepší byly fanynky z Nový Páky. Neslyšel si žádný - chtěla bych mít 
hezký vztah - ale rovnou se šlo na věc. A když jsem jednu z nich píchal 
zezadu^tak na mne hrozili z plakátu metalisti."

Kurtizány -"Blondatá mrtvola má nápadníka a ten chce kvůli tomu,že jsem jí zprznil, 
spáchat sebevraždu."
Děláte si zářezy ?

Kurtizány -"Jo na kytary."
A kam si dělá zářezy Simon,když kytaru nemá ?

Kurtizány -"Na ptáka."
Simon -"Fuj,že se nestydíte."
Viking -"Já mám rád naplé blány,měkký jsou na hovno,od těch to vůbec neodskakuje."

Jaký zpěvačky byste nejraději opíchali ?
Tomáš -"Jiřího Korná,Michala Penka a toho no ... jak se jmenuje - Ledeckýho."
Simon -"Sinead Ó Connor,rozmazal bych ji sperma po její vyholený hlavě."
Viking -"Magdu Malou - ta je patřičně blbá."
Luke -"Báru Sasíkovou,ale musela by mi ho kouřit, jo a taky Madonnu."

A jak tělesně by měla vypadat vaše O.K. fanyntea ?
Kurtizány -"Asi jako ta tvoje fotografka Jarmila Muchová z Afl kultu. Když to na nás 

přijde, tak nejen pláčeme."
Simen -"Něco seal Marylin Menroe a Arethou Frenklinovou a táty by měla mít pořádnou 

beranici a možná i intelekt. Rozhodně by neměla bejt tak blbá jako naše fanynky«"
Vaše filozofie a přání ?

Simon -"Jíst hodně zdravá jídla,abychom byli věiohui sexuálně zdatní."
Viking -"Chodit do zaměstnání a časně stávat. Pak hrát,žrát a mít pravidelnou stolici." 
Tomáš -"Nepracovat a naučit se konečně hrát na tytaru. Jo hlavně a t® především mít 

kde bydlet."
Luke -"Věnovat se plně muzice a bejt úplně v pohodě."

A kterak si představujete svěji budoucnost ?
Luke -"Myslím,že brzo umřu,nejdéle vydržím do.třiceti."
Tomáš -"Asi teäka v zimě zmrznu ..."
Viking -"Já prodám bubny a budu dělat diskžokeje ve Slováči."
Simon -"Já chci ze svého syna vychovat zdatného pracovníka,nejraději montéra výtahu.
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Vy jaté Socani,že jo ?
Simon -"Hlásíme se ke svýmu^původu,dělnický třídě jako třeba Test Department. Jsme 

ovlivněný atmosférou Února 48 a proto zkoušíme zásadně v pracovní době. Jednou 
bychom chtěli udělat obrovskej gotickej koncert v Kolbence. Já jsem zedník, 
ten je frézař,teh nezaměstnanéj a ideolog aí si to poví sám."

Viking -"Dělám doktora výtahů. Baví mě to,cítím vnitřní hrdost,když jsou výtahy zdraví."
I Co vám velí váže politické vědomí ?

Kurtizány -"Chceme založit vlastní firmu - Kurtizány z 25» avenue - služby všeho dru
hu. Nabízeli bychom práce zednické,elektrikárske,výtahářské,frézařské.
Dělali bychom ideologické projevy,práci bysme vykonávali v gotickém image. 
Chodili bychom babičkám nakupovat a hráli jim pro radost."

Máte nějaké další plány ?
Simon -"Ze zpěvákem Čínské čtvrti - Samirem,hodláme založit masochystický salon. Zde 

se bude provádět švihání rákoskami,ponižování všeho druhu a to nejraději v šesti 
světových jazycích. Taky budou Španělský boty,mixéry,Velká Pardubická a násilně 
vynucené vykonávání lidských potřeb před zraky plyšových hraček."

Jak jste na tom s vojnou ?
Kurtizány -"Všichni jsme pacifisti a státní kriplové,jen Tomáš je výjimka. Byl tam 6 

měsíců a stačil z toho zmagořit. Když jsme měli někde koncert,tak utíkal 
v teplákové soupravě přes ostnatý drát.”

Vlivy na váš život a na muziku ?
Tomáš -"Negativní dopad měla právě vojna. Jednou jsem utíkal před mazáky ve zběsilé 

honičce a podařilo se mi schovat v promítárně. Už už se mi z té tmy zavírali 
oči,když se vedle ve společenské místnosti rozsvítilo světlo. Slušně vyhlížejí
cí desátník začal onanovat. Hladil svým přirozením piáno a bicí a všelijak u 
toho vískal a povykoval. Od tý doby nechodím do kina,zanechalo to ve mně hlu
boký následky. Jinak ovlivněnéj jsem byl vždycky především Robertem Smithem." 

Luke -"Já vidím vlivy všude. Třeba jdu po ulici a vidím hovno a nebo chcíplou kočku, 
hned je mi v tu chvíli všechno jasný."

Simon -"Vlivy,vlivy... Mám nejdelší ocas ze skupiny a jsem na to patřičně hrdý,občas 
si je ukážeme abychom věděli jak jsme na tom.”

Viking -"Nejvíc se inspiruji v práci. Nejzajímavější věci mě napadnou jízdou výtahem 
nahoru. Když to jede dolu za moc to nestojí. Jinak naší hudbu určitě ovlivňuje 
i to,že zkoušíme ve starým sklepě baráku dobře 700 let starého. Kdybychom 
zkoušeli třeba v pionýrský klubovně asi bychom hráli jinak."

Jak by měl vypadat správnej gotickej koncert ?
Kurtizány -"Starej gotickej hrad,začátek é půlnoci vyvoláváním duchů. Měli by tam 

volně poletovat netopýři a hrát by tam měli Dead Can Dance,Swans,Mission, 
přirozeně,že my a taky Fields Of The Nephilim. Těm bychom rádi někdy vyprali 
ty jejich zaprášený kabáty,tu jejich image nemytých hochů divokého Západu."

Co by vás v živote nejvíc potěšilo ?
Tomáš -"Mít kde bydlet."
Simon -"Chtěl bych někdy na koncertě tančit v letním horku s třínedělní rozkládající 

se mrtvolou."
Viking -"Kdybych si konečně už mohl zahrát s nějakou slušnou kapelou." 

» Luke -"Kdyby si Viking mohl zahrát s nějakou slušnou kapelou."
Kdy už to konečně zabalíte ?

Kurtizány -"Až si konečně najde tu slušnou kapelu.”
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STAN RED FOX na cestách
- Stan Red Fox dělí svět na jednoduchý a složitý,na život 
a umění,na stáré a mladá,na dobro a zlo. Kážou všechno 
do jednoho pytle,zatřesou s tím a říkají nám,že jsme vin
ni,ale jen tehdy,zůstáváme-li nevinnými. -

5.9. Praha je celá polepena výraznými plakáty zvoucími na pět vystoupení Stan Red Fox 
v Cechách. První zastávka této britsko-německé skupiny je ve Vršovickém Edenu,tedy tam 
kde už hráli Cassandra Complex,Young Gods či Sugarcubes. Narozdíl od těchto již zavede
ných jmen jsou S.R.F. zcela neznámou skupinou a to se také projevuje na návštěvnosti. 
Na 3 000 plakátů přichází 150 platících a 50 pozvaných diváků a ti se ztrácí v sále , 
který pojme šestkrát tolik. Pro agenturu Azyl jež to všechno zpunktovala,to znamená 
nezanedbatelný prodělek (ten ale s každým dnem ještě poroste).
Nejdřív hrají Čínská čtvrt a Marlene,po nich nastupují Stan Red Fox a přesto,že jsou 
působivější než z desky,jen zčásti se jim daří rozhejbat zhýčkaností polomrtvé publikum. 
Jak už to tak bývá - nejdříve se "chytnou" cizinci,těch je v sále docela dost. Brzy 
strhnou k tanci či alespoň podupávání ojedinělé lenochy,ale adekvátní k síle muziky 
to rozhodně není. Valný zbytek osazenstva totiž dřepí na balkóně a své líné prdele 
nadzvedává akorát při prdech.
Stan Red Fox jsou tři hudebníci a manažero-zvukař. Brzy se s nimi seznamuji,jsem totiž 
jejich ubytovatel a částečný průvodce. Jako nejsympatičtější se mi jeví bicmen Nic 
Murcott. Uzavřený intelektuál vyhledávající soukromí i tam kde to není ani dost dobře 
možné - v mém bytě. Hodně čte,nezvyšuje hlas,když utrhne splachovátko na záchodě tak 
se hned omluví a nabízí peníze,chodí první spát a poslední stává. Basák Stefan Hacht- 
mann vystříhaný na kratičkého ježka je téměř jeho opak. Poslední chodí spát,první stá
vá, je nejméně spolehlivý,nejvíce trpí vlezlostí a bezostyšně půjčuje klíče od mého by
tu lidem,které předtím nikdy neviděl. (Klíče už jsou zpátky,nikdo mě nevykradl,je to 
O.K.) Manažer a zvukař v jedné osobě - Kevin (příjmení jsem zapomněl) je mi nejméně 
sympatický. Tváří se moc chytře a důležitě. No a pak je tu ještě mrňous Lars Rudolph 
- exentrický skřítek chrčící a sípající nejen na pódiu,ale i mimo něj. Zpěvák,kytaris
ta,trumpetista,skladatel, textař,zkrátka kápo kapely. Značně střelený a přitom dobrák. 
Má ve zvyku kupovat nesmysly a mluvit z cesty. Když jsem je viděl poprvé,hned mě na
padlo -"Boha,to se zas babičky v baráku poserou."
Po koncertě dlouho v šatně debatují a mají zjevně dobrou náladu. Doprovází je ještě 
student David,tlumočník a opatřovatel na tomhle malém Českém turné. Hluboko po půlno
ci vyjíždějí svou Ford-dodávkou v dezolátním stavu k jejich dočasnému domovu do které
ho se budou vracet po každém koncertě. Cestou se stavují u benzínové pumpy,nikoliv pro 
pohonnou hmotu ale pro pivo. David jim sice vysvětluje,že u nás se pivo u pump zpra
vidla nepodává,oni to však,jako ostatně více věcí,neberou vážně a ve dvou si jdou 
zkrátka pro pivo "vždyt je přece samozřejmé,že u pumpy se prodává pivo". Vracejí se 
rozradostněni,samozřejmě bez piva,ale za to obdarováni čepičkami Benzina Neznám 
člověka,který by si tuhle křiklavě červenou hrůzu dal na hlavu a ještě v tom chodil 
po městě. Lars a Kevin ty čepičky po dobu pěti dnů sundají už akorát na noc. Jsou 
šťastní,že taky jednou dostali něco zadarmo. Ve dvě hodiny ráno,tedy už 6.9.,si pro 
změnu umanou,že si zavolají do Londýna,prý je to nutné. -"Vždyí je to tak samozřejmé 
zavolat si do Londýna kdy se mi zachce". Nemohou uvěřit,že "možná" jim vyhoví jediná 
pošta v Praze a to ta hlavní. Dobívají se do ní a ospalý vrátný je ohrožuje pistolí. 
Přesvědčují ho a uniformovaný Isovboj na ně stále míří svým kvérem. Když svolí,dožadu
je se 60,-Kčs za vteřinu I Nakonec je ukecán na 60,-Kčs za minutu,nicméně svou zbraň 
stále svírá v ruce .
Dopoledne se mi přehrabují v deskách a kazetách,Nic Murcott mi ukazuje,že zná Ivu 
Bittovou a když už si někdo z nich odhodlá něco pustit,okamžitě je podroben názorové 
kritice ostatních. Ne,že by zas tak rádi ticho,ale zkrátka se nejsou schopni domluvit 
na tom,co by se líbilo všem. Dvě minuty hraje Buahová,Pixies,ještě kratší dobu Zappa, 
nikdo z nich nepřežil alespoň jednu skladbu. Odpoledne se vyráží do Pardubic.
Hrát se má někde v nějakém hostinci "Ú kulaté báby",osobně čekám důstojný prostorný 
sál. Namísto toho se zjevuje zšedlá větší místnost naposledy vymalovaná za dob Járy 
Cimrmana. Nevelké pódium,za ním okna se sežloutlými záclonami,upachtění výčepáci, 
samozřejmě žádná světla jen několik lustrů (příliš vznešené slovo na to co tam viselo).
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Bojím ae jak to S.R.F. přijmou. Světě div se,ono se jim tu líbí,prý konečně pravé 
České prostředí. Část kapely se jde bez průvodců projít. Při návratu nám Lars sděluje, 
že se mu cestou nabízely nějaké ženy a chtěli jen stovku ...
Kapela si hromadně kupuje talíř s dvanácti minichlebíčky,umouněný hostinský jim na 
stovku vrací čtyřicet. První piva jsou za bůra,takticky totiž nikde nevýší cedulka s 
cenou. Teprve po chvíli se od místních dozvídáme,že pivo stojí čtyřku a chlebíček 
nepatrných rozměrů,tzv. jednohubka, 4.30 - syčák jeden. Než bych si dal něco tak 
malého za tak velkou cenu,raději si obědnávám jídlo chudých - sekanou svíčkovou s 
knedlíkem. Když to vidí hoši od Stan Red Fox,chlebíčky jim hořknou v tlamě. Ženou 
se k pultu,ale raději je brzdím a objednávám to za ně. Původní cena 8,- by totiž 
mohla být rázem vyšší. Při té příležitosti je kolega David seznamuje se starým dobrým 
zvykem českých obchodníků,zvláště hostinských a pinglů, okrádat cizince jak jen to jde. 
Zjevně nechápou,"vždyt přec obchodník je tu proto aby poskytoval co nejlepší služby 
a dělal si tak dobrou reklamu,která se mu musí jako bumerang vrátit v dobrém ..." 
S.R.F. opravdu nechápou,za to moc dobře "chápe" hostinský a na mojí objednávající 
aktivitu nevrle vrčí a skřípe protézami.
Jako první hraje domácí kapela Meat House Chicago,zvuk je příšerný a zcela nesrozumi
telný. Teprve,když nastupují S.R.F. se svým zvukařem,vše je rázem mnohem stravitel
nější. Na každém z péti koncertů byl jiný mix pult,ale Kevin vždy podal lepší výkon 
než naši zvukaři u předkapel. Vzhledem k tomu,že M.H. Chicago dost protáhli svůj 
výstup,koncert se dostává do časové tísně. Tu místní hostinský řeší tak jak bývalo 
ještě nedávno obvyklé - vypíná proud. Stan Red Fox,kteří hráli sotva půl hodiny se 
nevzdávají,Nic vytrvale buší do bicích a místní šejdíř se nechá zlomit. Za čtvrt ho
diny vypíná proud definitivně. Lidé (asi 150) se trousí z neprostupné tmy sálu a 
když už většina opustí hostinec,proud je opět zapnut aby se alespoň mohla zbalit 
aparatura. Lars se ptá Davida,co se v Čechách změnilo. David odpovídá,že trochu se 
změnila politika,ale jinak je všechno jako předtím.
Očekávám,že ubudou S.R.F. naštvaní,oni se však tváří vesele,prý aspoň poznali tu no 
tu,tu ... jo totalitu. To spíš je sere fakt,že je hostinský tak okradl na chlebíčkách 
a pivu a tak mu násilně vtrhnou do kuchyně a asi dalších deset kousků si berou zdar
ma. Hostinský vyplašeně pobíhá od nich k Davidovi a ke mně a dožaduje se zaplacení. 
S.R.F. to moc dobře vědí,leč dělají že nerozumí a já a David jen krčíme ramenami,že 
to není náš problém. Nasedáme do Fordu ve zjevně dobré náladě,pomsta byla sladká...
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7.9. Kolem desáté hodiny ranní odchází Stefan nakoupit něco malého ksnídani. To z 
čeho mi potom přechází zrak - to jsou raňajky po anglicku. Na stole zhruba dva metry 
na jeden metr je rozprostřeno tolik potravin,že mně samotnému by to stačilo na týden. 
Jedná se však pouze o každodenní snídani ke které jsem ke své velké radosti přizván. 
Dvě velké cihly másla,meruňkový džem,šunka,dva druhy salámů a salátů,tavené sýry, 
eidam,papriky,jablka,meloun,rajčata,okurky ... k tomu kupa rohlíků a žemlí a také 
nesmí chybět nějaké to pití,tedy - čaj,káva,mléko,víno a také višňový mošt dříve za 
3,5o nyní za 18,- Toho si kupují každý den několik láhví a značně si ho pochvalují. 
Když jim s pomocí slovníku a různých posuňků a nákresů vysvětluji,že jsou momentálně 
asi jediní,kdo si to kupuje,neberou to vůbec vážně -"vždyí ten mošt je přece tak 
dobrej ..."
V aoci hrají na Újezdě ve Vavřínkově klubu. Je tam i Švédská televize,která je točí 
a dělá s nimi i rozhovor. Jsou z toho vyplašení,to se jim ještě nestalo. Interview 
se uskutečňuje na WC,jediné to místnosti kde bylo trochu volněji,více prostoru a 
více světlár Újezd je našlapaný,atmosféra plná pivních a vinných výparů,je jasné,že 
tomuto nátlaku stěží mohou Skaň Red Fox odolat. Neodolali,odehráli svůj koncent 
(na řadu přišli po EE a Plexisu asi v jednu hodinu po půlnoci) a totálně se spařili. 
Tak trochu to později odnesl můj byt. Do té doby nečekaně čistotní S.R.F. popustili 
svou rockerskou uzdu a hned se to projevilo. Popel na zemi,urvané splachovátko,atd., 
prostě normálka na kterou jsem už zvyklý. Bydlelo u mne už několik zahraničních ka
pel a vždycky to dopadlo stejně.
8.9. Je sobota dopoledne,hoši se mátoří z bolehlavů (prý byla i nějaká tráva). 
Stefan odchází v 10.30 nakupovat obvyklou snídani ač za půl hodiny má přiject autobus 
s Majerovýma brzdovýma tabulkama a Čínskou čtvrtí. Tentokrát mají S.R.F. odject spo
lečně s ostatními,poněvadž nejsou peníze na to aby jel autobus a Ford zvlášt.
Bylo mojí chybou,že jsem Stefanovi neřekl,že sobotní nakupování na Vyšehradě je po
někud obtížné. Já jedna hodina odpoledne»autobus který přijel na čas je již plný 
nervozity a Stefan stále nikde. Přichází až v půl druhá,že prý sehnal snídani až na 
Václaváku (jaká ostuda pro velkoměsto). Ani si nepřipouští,že na něho všichni čekali 
a vůbec nejvíc mě překvapuje,že mu hoši od S.R.F. nic neřeknou -"Měl důvod",obhajuje 
ho Lars. Tihle lidé (ale i jiní) prostě nikdy nikam nespěchají,tak trochu jim závi
dím.
V autobuse,který se třese a nadskakuje i na dálnici,natož na pražské dlažbě se pokou
ším skrze hukot motoru a tlumočníka Davida, o krátké interview s Larsem Rudolphem. 
Ač se v půlce rozhovoru sám ptá "Proč mi dáváš tak blbé otázky",mám k tomu důvod. 
Jde mi o srovnání české a anglo-německé rockové scény.zvláště podmínek okolo.

V jakém nákladu vyšla vaše druhá Lp - The End Of The Skinny Body,kolik stojí 
a kolik jste za ní dostali peněz ?

Lars -"První náklad byl 1000 kusů,teá bude reedice dalších 1000 kusů. Stojí normálně 
jako všechny Lp v Německu a máme za ní 18 procent z každé desky."
V Anglii se neprodávala ?

Lars -"Ne,ani ta první. Připravujeme ale třetí Lp a tu chceme dostat na trh i v Anglii. 
Tam tel začínáme."
Kde bydlej Stan Red Fox ?

Lars -"Ze začátku jame střídali Západní Berlía a Londýn,tak půl na půl. Ted už jsme 
víc v Londýně a jen já občas bydlím ještě v Berlíně."

Z čeho žijete Jako kapela ?
Lars -"Já mám ještě jednu skupinu,nedávno jsem pracoval v divadle a píšu taky filmovou 

muziku. Nic bubnuje ještě v jiný skupině a k tomu učí hrát na bicí. Stefan ten 
je pořád švorcovej,občas namaluje nějaký obrázky a Kevin pracuje v nahrávacím 
studiu."

Kolik liber dostanete za koncert v Londýně ?
Lars -"To je různý. Nejvíc ale platěj v Německu a Švýcarsku. V Londýně jsme měli jed

nou 500 liber pre kapelu za večer,to je ale maximum."
Nevadí vám,že u nás hrajete za tak málo peněz ?

Lars -"Ne,počítali jsme s tím,my jsme především rádi,že jsme vůbec tady."
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Kolik zemi projedete na tomhle turné ?
Lars -"Obě Německa,Rakousko,Čechy,Švýcarsko a Jugoslávii.”

Český publikum ?
Lars -"Velmi dobrý. Jsme rádi,že někteří lidé tančili a že tam taky byly pěkný holky.'

Hrajete raději pro vnímavé a nehybné publikum nebo pro opilé a tančící ?
Lars -"V mé druhé kapele hrajem experimentální hudbu a tam jsem radši,když to lidi 

pozorně poslouchaj. Stan Red Fox hrají v podstatě taneční muziku,takže lidi 
by měli spíš tančit. V celku je mi to ale jedno,každý aí si dělá co chce."
Jakou posloucháš muziku ?

Lars -"Hodně jazz,etnickou hudbu. Z nezávislých se mi líběj Pixies."
Vaše doposavaá největší publikum ?

Lars -"Nejvíc asi 500,jsme typická klubová záležitost."
Proč sis koupil primeráky ? (krátce po zastavení u benzínové pumpy)

Lars -"Protože je to český výrobek. Je to dárek pro mojí přítelkyni. Rád si kupuji 
kraviny."
Jakou vidíš budoucnost kapely ?

Lars -"Teá máme kontrakt s anglickou firmou,která bude distribuovat naší novou desku. 
Na podzim budeme pár týdnů vystupovat v Anglii a pak se uvidí. Tohle se prostě 
nedá naplánovat. Nezajímá nás dělat hity,chceme být sami spokojeni se svou hud
bou a když se to nebude líbit,tak třeba umřem hlady."
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Zkus porovnat pražskou a londýnskou klubovou scénu ?
, Lars -"To se nedá. Jen v Londýně je tisíce kapel a přes sto nočních klubů kde se po

řád hraje. Návštěvy záležej rovným dílem jak na pověsti klubu tak jménu kapely. 
Některé kluby občas bankrotujou,nové ovšem přibývají. Vstupné je všude různé, 
opět záleží na podniku a na tom kdo hraje. Hodně se vydělává na chlastu."

Kolik už si poskytl interview ?
Lars -"Nevím,ale všechny jsou strašně materialistický. Všichni se furt ptají - kolik."

Přijíždíme do Jihlavy,je klendra a lehce prší. Moje tušení,že to s návštěvou bude neval
ný se brzy naplňuje. Pouhých sedmdesát platících diváků dalo poslední ránu pořádající 
agentuře Azyl. Na tomhle turné nejenže Chrenovský a spol nic nevydělali,ale prodělali 
a to minimálně sedm-osm tisíc. Vlezlá zima,poprchávání,hnusný párky za 11 Kčs - jakožto 
jediné jídlo v místním bufetu a fakt,že koncert měl uvádět ten dement Jirous alias Magor, 
to vše mně definitivně vzalo náladu. První hráli Čínská čtvrť. Magor se samozřejmě ani 
nenamáhal je uvést,za to v zákulisí vedl své chytré řeči a těšil se pozornosti místních 
undergroundových vlezdoprdelců. Produkci "Čínanů" odmávl rukou.aniž by je slyšel,(nema
jí patřičné zásluhy),za to se rozpovídal při uvádění místního katapultu,kapely WC band. 
Nejdříve tlachal o jejich zásluhách a opakovaně se vracel na podium,to když ho vždycky 
zrovna napadlo něco chytráckého. Stihl vynadat lidem,kteří tu nebyli -"Vy čuráci,kreté
ni zasraný,jděte pryč z republiky,když nechodíte na koncerty ...",stihl pomluvit Kubi
šovou -"Mám jí docela rád,ale je mi líto jak se nechala vtáhnout do pop-music,to je 
přece hrozný",stihl odsoudit OF -"Mrdám OF,odstoupil jsem od nich už v lednu",načež 
se tradičně svlékl a ukazoval své odporné přirození z pódia. Takhle nahej tam pobíhal 
(občas i po čtyřech) - zima nezima,déšť nedéšť.asi hodinu. Natřásal svými smrdutými 
(sice jsem k nim nečuchal,ale myslím si to) varlaty,pobíhal před malejma dětma a přek
vapuje mě jen,že z toho nedostal erekci. Když byl téměř násilně obléknut,odešel opru- 
zovat do zákulisí. Cestou se mu jedna starší žena snažila vyčíst jeho exhibicionismus, 
argumentovala i tím,že za něho podepisovala i petice a on teä takhle vyvádí. Nejdřív 
jí pan Jirous poslal doprdele,potom jí vynadal do krav,které mají poslouchat akorát 
pop-music,že tohle je rock,načež ji surově srazil do mokré trávy. -To nebylo lehké 
šťouchnutí ale brutální útok (aby si někdo nemyslel).
Na závěr celého nepodařeného koncertu hráli Stan Red Fox pro zvlhlé publikum. Magor 
se plazil po zemi a hledal své zbylé svršky. Přiznávám,že jsem mu odcizil botu,kterou 
tak velikášky zahodil. Mám jí tel doma přibitou na stěně a už se těším jak mu to ně
jaký patolízal donese. A přiznám se,že bych se ani nedivil,kdyby na mne Jirous poslal 
nějaké své "underground" komando v baretech.
9.9. -"Je smutný,že tohle je hrdina národa",komentují to Stan Red Fox a vyrážejí v do
poledním čase směr Přelouč,tedy do místa svého posledního koncertu.
Sešlost umělců je tu věru netradiční. Nejdříve vystoupí nějací folkaři,dále Amatérské 
Sdružení Profesionálních Muzikantů a po nich ještě divadlo Vizita. S.R.F. hrají na 
závěr a to pro asi1'150 diváků. Před koncertem jsou požádáni aby hráli "klidně" a aby 
nebyli moc "divoký". Po dvaceti minutách hraní je zvukař Kevin požádán "jestli by to 
nemohl ztlumit". Hrají v komorní atmosféře necelou hodinku,lidé tančí,ale přesto je 
atmosféra dost suchá a komunisticky přiškrcená. To po koncertě se se Stan Red Fox 
zatočí svět. Místní děva poskytne celé skupině včetně doprovodu hašiš a krasavci sku
piny Nicovi své tělo. Nic neodolá a tak se pobyt skupiny protahuje až do rána. Kama
rádské čekání až se bicmen "vyprázdní" si krátí v hašišovém dýmu. Brzy odpadá ten 
nejmenší - Lars. 5 ... .
Nekompletní S.R.F. odjíždějí směr Praha k poledni druhého dne. Zamilovaný Nic zůstává 
v ohnivém objetí až do dalšího dne. _
10.9. Mají Stan Red Fox volno. Čekají na Nica a po té podnikají pod vedením cerstve 
zvoleného manažera Davida PUB-TOUR in Prague. U zpěváčků, U bubeníčku a u Kavku popí
její české pivo,jen U fleků si nic neobjednávají. Když vidí dekadentní německé turis
ty, odcházejí s výkřiky Fuck ... ,
Na druhý den časně ráno vyrážejí směr Vídeň. Tím se uzavírá kapitola jedné nezávisle 
kapely z Londýna u nás. Prý by chtěli ještě někdy časem přiject.
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Vážně mě z toho může picnout, když se mezi recenzemi v R+P ojeví dvě polské desky 
z toho Jedna na Niemenovu Terru Defloratu a druhá na Formacji Sieíywych 3chabuf. 
V obou případech Vlček resp. špulák desky /poměrné zaslouženě/ ztrhají na ciaprca 
mpr a ocení Je 1 a půl bodem. Kladu si pak otázku, či jo to pitomost recenzentů, 
nebo promyšlená sabotáž ? Koho sakra zajímaj recenze na blbý desky ? Proč si z-, 
polského rocku nevyberou ty dobrý a ty nepředstavěj českému čtenáři. To Je stejný 
jako by si P°i«*ýrecenzent vybral coby reprezentanty českého rocku Leška Semelku 
aa Turbo /např./. Takhle nám ten poslední kus železné opony nespadne nikdy. 
Pokusím se to v dnešním okénku ocet trochu napravit a upozornit na tvorbu jednoho 
z těch, které je při návštěvě Polsky či Polského kulturního střediska velkou chy
bou přehlédnout nevšímavým / a nevníhavým/ pohledem. Mob dobrá musika se hraje 
nejenom na západ od našich federativníchi hranic. __ ______
Jednou z nejvyraznějších postav polského "kytarového“ rocku je WOJTEK WAGLEWSKI a 
jeho skupina TOO - TOO. Poprvé Jsem se s Waglewského jménem setkal na LP skupinr 
OSJAN inspirující se orientální a středověkou musikou a své příbuzné by u nás mohl 
mít v Relaxaci, Janotovi ap. Posdšji jsen VOO-VOO slyšel v Jarocině a bylo Jano, 
stali se mými "koni". , „ t ,
Na první desce Voo-Voo najdeme temný, mystický výrazně perkusivní a kytarový rock, 
waglewski na této desce nijak nepopirá předchosí osjanovské období, lze na ni sly
šet mnoho styčných bodů. Muzika je jednoduchá ale má velmi silné vnitřní napětí. 
Texty jsou plné podivných, introvertné mystických příběhů a jejich násvy jsou ne
zvykle lapidární. Čtyři skladby se jmenuji "Wizyt* /I-IV/" a pět "Taza* /též o- 
číslované/. Zbývající dvě se jmenuji "Sas" a T-1". W:W: - to vysvětluje : 
"Já prostě nemam rád názvy skladeb. Tenkrát na mě úředníci dost tlačili, že tako
výhle názvy na desce nemůžou bejt.To samý bylo s textama, např. "nebudu na sobe 
mluvit na ulici / nebudu na sobe mluvit na ulici..." —co to má bejt sa text, roz
hořčovala se cenzorto . Já jí na to řekl, a co bysto,říkala tomuhle - "Ucpal so 
záchod / zavolali opraváře, kouknul /řekl: / moc papíru / málo vody/ a co máme 
dělat ? / vASl papíru víc vody / míň pupíru.víc vody! - a vidíte pani, tohle na
psal básník Miron Bialoszewski. Byly to šílený diskuse ".
Současné složení kapely, vzniklo pár dní před vystoupením ve Varšavském klubu 
"Riviera", které bylo vydáno na desce "Koncert".Breč zrovna túto nahrávku, dát na 
live desku, vysvětluje W.W. tak : "Rozhodl jsen se vydat tu to desku z několika 
důvodů, přitom tím nejhlavnějším bylo, že jsme při koncertě dosáhli absolutního 
souznění.Meuvěřitolného sloučení, čtyř úplně jiných lidí. Janek je precisní orga
nizační hlava, Mateusz je naprostý úleřák vůbec se nesajímající o bigbít, Andrej 
je odkojenej tradičním americkým blues, no a já taky nejsem zrovna jednoduchej 
týpek. Ve skupině se sešli čtyři chlapíci, z nichž so každej jinak oblíká, jinak 
kouří cigarety, jinak mluví a přesto dohromady dělaj úplně neskutečný věci. Klíčem 
k tomu je klima, které ve Voo-Voo panuje.To nás drží us pár let pohromadě. Druhým 
klíčem Je metafyzika míst odkud pocházíme - Novy Sacz.Czestochowa, Katowioe,Ursy
nov, to jsou každé svým způsobem strašně metafyzická místa. A na naší muzice je 
to znát. Má to stojnej důvod jako proč Gabriel, nebo Eno po svých kosmopolitních 
výletech najednou sahají po lidech z velmi konkrétních míst. To je taky důvod, 
proč na západě s takovým nadšením přijímají skupinu ARMIA /Punk/. Protože kluci 
z Amie uměj poslouchat svou vlastní zemi a Je to z nich: cítit. Maj svy vlastní 
noty. My se taky snažíme hrát svý vlastní noty" / a proč asi byl Jagger tak vodvá- 
zanej z Dobrohoští,že? - pozn. m6/

Druhou studiovou deskou Voo-Voo je "Sno-powiazalka" /Snůška snů/ a přestože je hu - 
debně propracovanější, nevyprchává z ní tajemný / a jemný/ klimat prostoty prapů
vodní hudby. Podpořený Waglewského "zarytým" zpěvem. Najdeme zde skladby od téměř 
syrově pánkové primitívnosti, přes skladby z "jiného světa" až po pop-rockové me
lodické hitůvky.Deska je ze stejného období jako živá nahrávka "Koncert", ten se 
však vážespíše ještě k první desce z níž je na ní také několik skladeb. Waglewski 
však má zřejmě pro tuto desku slabost : "Koncert Je možná slabší deska, než Suo-po - 
wiazalka ale přesto jí mám radši, protože miluju koncerty. Nezávidím člověku, kte
rý svoje vědomosti o rocku čerpá pouze z poslechu kompaktů. Setrvává v omylu. Ne- 
bot základem k pochopení idefe rockové hudby jsou koncerty. Rocková hudba je veli
ce závislá na interakci s posluchačem".
Poslední deska Voo-Voo kterou vlastním Je nádherné album písniček pro děti /ale 
nejenom pro ně/, která vyšla pod názvem "Male Wu WU" /v roce 88/ hraje na ní Ta
jemný orchestr Společenství přátel čínských ručníků, jehož sklad je pochopitelně 
totožný se sestavou Voo-Voo. Na desce ovšem nezpívá Waglewski ale opravdu malé 
děti /žádní Hórňáci či ^Darinky/ a je to fakt skvělý. Jsou to krásné melodie /kte
ré Jim zpěváci dospěláci dozajista závidí/ pohybující se od Stinga až po ZZ Top. 
Takováto deska Je pro hudební výchovu mládeže mnohem větší počin, než sto hodin 
školní výuky. A srovná-li jí člověk se všemi těmi vyblitými a vykalkulovanými 
Smouly a Tomy a Jerryi, tak dostane chuť vzít ruličku semtexu a jít jí nacpat ně
komu do řiti. V rozhovoru s W.W. z letošního léta se hovoří a celkově o 7 LP Voo- 
Voo /další zmiňované, které ke mně Ještě nedorazily, Jsou "Zespol Býtar Elektry- 
cznych" a "Ze šrody na czwartek"/ Takže se při vizitách v Polském kulturním stre
disku mám a máme na co těšit: a pokud nám v záplavě desek, která,konečně valen po
hlcují dáše úspory, zbyde ještě nějaký ten složák - neváhejme. Věřím, že nebudeme 
litovat.
A Ještě poslední slova W.W. :"Zajímají mě lingvistické determinace hudby a hudeb
ního jazvka. Například německá lidová hudba /t. j. tschechishe dechovka/ je přes
ně taková jako fráze - Ich liebe dich - důkladná ale plochá a suchá. Rusky to sní: 
"Ja ljubju těbjá" a hned je to prostornější a kulatější, jako ruská hudba. 0 samo
hláskových Jazycích jako je angličtina ani nemluvin..."

/podle za hr. mater. Voo-Voo opěvoval : 6 /



Víte o tom,že máte v Čechách hodné následovníků 7
-"To snad no,to není možné,Jak to dělají 7"

Vy si myslíte,že vaše muzika Je neopakovatelná 7
-"To ne.nejame idioti,co si tam v Čechách o nás mys
líte. Ale metoda Jak vznikají naše desky Je natolik 
netypická,že bychom se nevsadili,že by to někdo chtěl 
kopírovat. Je to do velké míry hudba improvizovaná."

Ve studiu 7
-"Ano ve studiu taky. Daná Je pouze pevná kostra mu
ziky, to Je rytmická sekce a trochu kláves a zbytek 
to Je čirá pakárna. Živě vznikají alternativní rozví
jení kytarových partií a vůbec zvukových fíglů. A 
vlastně před úplným koncem nahrávání se nic defini
tivně neví. Podobně se to odehrává i na koncertech. 
Taháme sebou automatickýho bubeníka,který hraje úpl
ně tak Jak Jsme ho naprogramovali.ale nás samotné 
nikdo neprogramuje,proto během každého vystoupení 
skladby,které hrajeme,mají pokaždé Jinou podobu."

často koncertujete 7
-"Ovšem, z toho žijeme."

A desky 7 Nahráli Jste Jich pěknej balík,nechcete 
' doufám tvrdit,že Jste na tom nevydělali.

-"Nic moc. Strkáme hodně peněz do nahrávání desek 
a do jejich grafické úpravy a desky takových kapel 
Jako Jsme my, se neprodávají zrovna v milionových 
nákladech. Rozhodně víc prachů získáme z koncertová
ní , trička,samolepky ,věak víš. Kromě toho hodně rádi 
koncertujem,protože Jenom tehdy vidíme,že naše muzi
ka vyvolává emoce i v nás a to nám dává velkou pod
poru."

Co si myslíte o své pozici na britském trhu 7
-"Je O.K. 'Nejenom na britském. Máme hodně fanoušků 
ve Francii,Holandsku,také v USA,ale tam nás neviděj 
moc rádi.”

Vyhovuje vám status nezávislých 7
-"Ano,Jsme příliš arogantní na to,abychom nebyli ne
závislý."

A mohli byste na chvilku přestat být arogantní, 
podepsat kontrakt s velkou společností a stát se 
hvězdami 7

-"To bychom mohli. Určitě je pěkný být hvězda,ale 
takový kontrakty Jsou obvykle velice kompromisní a 
plné nátlaku. My nemáme rádi,když na nás někdo dělá 
nátlak,myho totiž na sebe děláme gami a děláme vždyc
ky důkladně Jen to na co máme chtít. Proto volíme 
dohodu s Chorry Red se kterými stejně Jako s Anagra- 
mem,podepisujeme zvláštní smlouvu na vydání každý 
další desky a nikdo se do nás nesere.' Díky tomu jsme 
ve stavu dělat něco tvůrčího."

Vaše muzika je brutální.nepoddajná a jednoznačně 
je v ní málo prvků komerčních. Nepokusili jste 
se nikdy vydat se cestou komerčnosti a nahrát 
desku s normálními tanečními písničkami ? To by 
vám přineslo úspěch i peníze.

-"Chtěli bychom mít úspěch a oáme taky rádi peníze, 
to je normální. Věc je v tom,že není třeba to dělat 
za každou cenu. Kevin Armstrong producent a kyta
rista spolupracující mimo ji"né s Davidem Bowtem 
a Iggy Popem,který nám pomáhal při realizaci elpíč- 
ka Another Planet,nás zkoušel přemluvit do udělání 
něčeho takového a přej,že by to hovno protlačil do 
Top 10. Ale já bych se kurva hloupě cíti 1.kdybych 
se schazoval při vědomí,že to dělám proti sobě v 
nesouhlasu se sebou samým. Jestli ve mně tkví nějaké 
podvědomé schopnosti dělat naší muziku temnou a ch
murnou a zavádět do ní divné a nemocné prvky,tak 
nemám právo od toho utíkat. Je to moje a je to jed
no, jestli je to komerční nebo ne. Ve skutečnosti by 
nebylo příliš těžké předělat našo skladby na disko
tékové hity. Většina z nich má taneční rytmus. Prob
lém ale spočívá v jejich struktuře,která je příliš 
komplikovaná. Většina popových písniček vzniká.podle 
prostého schématu: sloka,refrén,sloka,refrén,solo, 
sloka,refrén,refrén,konec. Na takový schéma kašlu."

Máš Jiné schéma 7
-"Nemám,kašlu na všechny známé schémata. Starám se 
o to dělat muziku experimentální a je to tak totální 
experiment,že sám nevím,co mi z toho vyjde."

Nepřeháníš 7
-"Jestli si to myslíš,zkus najít kapelu,které hud
ba by se výrazně schodovala s naší. Budeš mít velký 
potíže,protože mi posloucháme prakticky všechno. 
Od Hendrixe a Alice Coopera přes Cramps až po Can 
a Grace Jones. To všechno se míchá- někde v našem 
vědomí a ve zdeformované a přetavené podobě se obje
ví na našich deskách. Například naposledy jsme na
hráli kousek,který se v rytmické vrstvě hodně podobá 
house music a přestože celkově nemá s tímto druhem 
hudby nic společného,tak v USA se objevil na House 
Top 20 .*

Co soudíš o celém tom šílenství Acid House 7
-"To je velice pozitivní jev. Vytváření muziky dos
tupné prakticky pro každého."

A,nezdá se vám,že to může být jenom přechodná 
móda 7

-"Začalo to asi před třemi roky a celou tu dobu se 
to rozvíjí, Vlastně je možno sáhnout ještě hlouběji 
do minulosti. Asi už v roce 83 jsme slyšeli podob
nou muziku v nějakým klubu v Kalifornii. To byl 
tehdy absolutní underground. Podobně jako v Anglii 
experimenty skupin sdružených v BaT Cave Club. 
Kompletní úlet."



Vzpoměli jste na už neexistující Londýnský klub 
Ba? Cave ve kterém Jste před sedmi lety začínali. 
Nebyli jste tehdy na začátku populárnější než 
teo ? Poslední dobou se o vás nějak min mluví i 
pí še.

-"Teď... je to paradox,ale v této chvíli Jsme popu
lárnější v Německu a Americe než ve vlastní zemi. 
V Německu například máme pozici _o nic horší než ta
kový Mission s kterými se v Anglii nemůžeme srovná
vat, nemáme na ně. Ale celkově situace vypadá lépe . - 
než před pár lety. Prodáváme víc desek,máme více 
koncertů. Abych řekl pravdu.Baď Cave to byl určitej 
[druh ghetta. Populárního v masmédiích ale ... ghetta. 
[Vzpomínám si na takovou situaci. - Asi před šesti 
liety náš singl Ignore The Machine byl v čele nezá
vislých a mohlo by se zdát,že všechno bylo O.K. 
bělali jsme tenkrát rozhovor s novinářem z Melody 
Ibiakeru a já,když jsem kupoval tři kávy,dal jsem za 
ně všechny peníze,co Jsen měl u sebe. Skutečně, 
všichni o nás tenkrát mluvili,ale my jsme prakticky 
neměli z čeho žít. Stačilg nám to akorát na skrom
né jídlo a oblíkání. A ted pijeme dobré pivo,sedíme 
ve slušný hospodě a není to pro nás žádný vyhazováni 
z kopyta. A přitom Jsme po celou dobu byli ve shodě 
s našimi názory a nešli jsme na žádný kompromis.”

Tomu se říká životní úspěch ...
-"No,Je to tak možný nazvat.”

Byli jste jedna z prvních skupin,které začali vyu
žívat samplery. Co soudíte o svých nástupcích jako 
jsou Young Gods či Nitzer Ebb ?

-"Young Gods jsou znamenitá a hodně nápaditá skupina. 
To,co hrajou se ti prostě trefí rovnou do vědomí,při
nejmenším do mýho. Taky se mi líbí muzika Yello. Je 
zatraceně inteligentně daná dohromady. Vždycky mě při
tahoval způsob jakým ta skupina pracuje,akorát,že je 
na to třeba mít klid,hodně času a Ještě víc peněz. 
Ve využívání samplerů ale tkví hodně pastiček. Hodně 
skupin dá program do sequence™ a nebo si to nahraje 
na kazetu a tudiž se deska vůbec neliší od koncertu 
a jeden koncert od druhýho. Taková hudba Je ale podle 
nne mrtvá a proto nikdy nevyužíváme pásky ani com pu
tery. Výdycky se staráme o to,vytvářet zvuk živě,bez
prostředně před publikem.” .

J* to důvod proč vaše poslední koncertní album 
Too Much Acid nebyloznovu přemixovánoVe studiu ?

-“Přesně tak. Všichni dělají studiové zpracování, 
chtějí koncertní materiál vylepšovat. My Jsme došli 
k názoru,že to je podvod. Nestydíme se za to,co Jsme 
zahráli a jestli jsou tam skutečně nějaké chyby či 
úlety,tak přesně takový byl i náš koncert. Je to 
naše a chceme aby to v neměnné formě přišlo až k zá
kazníkům. "

Slyšel jsem,že máte negativní názor na charita
tivní koncerty.mimo Jiné na Live Aid. Proč ?

-”Je to jeden velkej podvod Za kterým stojí chut 
vydělat. Proč všechny tyhle velký akce grganizu- 
jou velký společnosti.koncerny a zůčastnujou se 
v nich jenom umělci z těch společností.které mají 
s nima smlouvu ? Zádnýho z těch lidi ve skutečnos
ti nezajímá osud těch pro které má být určený vý
těžek. Je to Jedno,Jestli Jsou to studenti v Ru
munsku , černoši ve Střední Africe nebo hladovějící 
obyvatelé Etiopie. Je to prostě cynická reklamní 
akce ukrytá pod pláštíkem dobročinnosti s cílem 
obvykle rozdmíchat haenoucí popularitu velkých 
hvězd."

Kdyby Jste dostali pozvání na podobnou akci, 
odřekli byste to ?

-”My nejeme hasnoucí hvězdy a nenahráváme ani pro 
EMI ani pro CBS,takže není řeč o jakýmkoliv pozvá
ní. Ale vážně: zahráli jsme na koncertě jehož vý
těžek byl určenej pro Jello Biafru,obžalováného z 
rozšiřování pornografie v souvislosti s plakátem 
vloženým do desky Frankenchrist. To bylo evidentní 
svinárna,která mohla vytvořit nebezpečný precedens 
a iniciovat barbarské hony na čarodějnice - pro
následování uarilců,jejichž díla ee nelíbí někomu 
kdo nemá ani ponětí o umění. Tímhle způsobem pod 
leskem boje proti pornografii se může rozhodnout 
spálit polovinu expozice National Museum a vydat 
posmrtné zákazy na Rubense nebo Rembrandta. Upíná 
debilita.”

Někteří tvrdí,že muzika vytvářená za pomoci syn- 
tezátorů a samplerů,zůstane vždycky jen umělá, 
plastiková ...

-"Žijeme právě v takovým plastikovým světě. Nic už 
tady není úplně přírodní: pijeme homogenizovaný 
alike,jezdíme autama,koukáme se na filmy na videu. 
Takčvý je náš svět a taková musí být i muzika,kto
rá v tom světě vzniká. A kromě toho,podobná tvrze
ni jsou tvrzení paranoiků,protože lidi,kteří je 
hlásají jsou obvykle fanatickými příznivci elekt
rických kytar a tradičního rpck-n-rollu. Jestliže 
elektrika je O.K. v případě kytary,proč by neměla 
být v případě syntezátoru ? To je Idiotismus."

Bydlíte v malém provinčním městě. Nechtěli jste 
se nikdy přistěhovat do Londýna ?

-"Život v Londýně je podstatně dražší a kromě to
ho tam bydlí množství známých hudebníků. Společné 
tahy a chlastání by nebraly konce.”

Neradi pijete ?
-"Ne každý den. Je třeba mít trochu času na tvoře
ni hudby. Nám skutečně práce dělá velikou radost. 
Není to jenom práce,ale současně hobby,zábava, 
celý náš život."

Z toho co vím,neomezuje se vaše činnost Jenom 
na hudbu.

-”Nic maluje obrazy a kreslí komiksy,mimo to natá- 
5íme fi lny,vydáváme vlastní noviny. Ale ve skutoč- 
loeti je to všechno nějak svázáné a hudbou.” ALIEN sex FIEND



YOUNG GODS
 PORTRÉT MLADÝCH BOHU V JINOŠSKÝCH LETECH

Na počátku tohoto léta, k nám v rámci "kulturního průlomu za železnou 
oponu" pronikla i jedna z nejkultovnčjSich nezávislých kapel - 
THE YOUNG GODS aby nám 6.6. v Edenu, živě předvedla jak chutná pravá 
"independent" bušíc. JeJich hudba na živo působila mnohem méně depre
sivněji a s mnohem větším pozitivním nábojem a silou, než při poslechu 
z kazet. To vSe doplněné jednoduchým sugestivním nesvícením, nenuceným 
jevištním projevem a "božskou” atmosférou, se mohlo pro mnohé stát 
jedním z njvětších koncertních zážitků "porevoluční ery". Neuškodí si 
proto trochu posvítit na oltář Mladých Bohů a přečíst si pár slov z 
jejich Písma.
Jejich domovským přístavem je Curych.Franz TREICHLER je 27-letý napůl brazilský indián obdivující Céline a Bokou skálo /hrome, toho já žeru 
taky - pozn. mé/absolvotal pět let klasické kytary a zabýval se divad
lem .ie blízkým přítelem Steva Macha z That Petrol Emotion.CEZARE PIZZI 
je ital trvale žijící ve Švýcarsku. Bývalý parašutista. Najmladším bohem /21/ je Vese HUSTAND, původním povoláním kameník, má rád Bad Brains 
trash, hard core, a skateboarding, před svým "božstvím* hrál v několika 
punkových kapelách.
Cezare na to období vzpomíná : "Bydleli jsme v Curychu s Franzes spok č- 
ně a on chtěl dělat samplerovou muziku. Já jsem tím moc nadšenej nebyl. 
Navíc jsem zrovna v té době dostal doeela slušnou práci. Ukecal mě ale 
a udělali jsme první koncert. Měli jsme nějaký přednatočený pásky a já 
hrál na basu a na syntáky. Všechno to trvalo asi 20 minut, bylo to straš 
ný ale začlo se mi to líbit. Vykašlal jsem se na práci a rozhod se s nim 
dělat muziku. Franz odjel na chvíli do New Yorku, kde se setkal s Roli MOSIMANNEM /ex- Swans/ geniálním tvůrcem neobvyklých zvuků. Rychle si 
padli do oka. Oba měli stejný cíl - získávat nové originální zvuky, A 
to ze samplerů. Byli tímto novodobým zázrakem fascinováni.Brzy se tro
jice Švýcarů spolu s bláznivým američanem oetla v curyšském Artag stu
diu a výsledkem bylo album nazvané s obvyklou jednoduchostí "The Young 
Gods"
"Se samplerem se mnohem snadněji komponuje a mnohem snadněji se z toho 
malého kouzelníka, vycucne fascinující koláž zvuků. Je to stejný, jako 
když coby malý děcko dostaneš magnetofon a nahráváš všechno co tě na
padne. " 
"Mladým Bohem může být každej. Je to stav ve kterým vyložíš všechny kar
ty na stůl a jedeš na plno. Jako Edith Piaf, pro někoho je možná nudná, 
ale pro mě ne. Je třeba být sl vědom své síly, svého místa a cíle kte
rý je hledán."Oba maxislngly předcházející album /"Envoye"a"Did you miss me?"/ i al
bum samo, každého kdo sl je koupil doslova povalily.A vzbudily nadšený 
ohlas. Sami Bohové hudbu na nich nahranou označují jako "new sonic 
architecture". Je to totální organická sloučenina zvuků pronikající 
tělem i duší. Hmota ve které se nacházejí inspirace od Swans i Wágnera, 
Beethovena, Liszta, Mozarta,Schöneberga spolu s Power Station,Princem 
hard norem,punkem či experimentální hudbou.
"Dostáváme se na konec urůlté éry v hudbě. Bud k absolutnímu hluku, 
nebo k tichu. To není směr nebo škola vhodné k následování".
Skupina se stává senzací roku 1?87 a přechází k firmě Play it again Sai- Kap e lu opouští Cesare Pizzi a nahrazuje ho Al Conet. V roce 88 vydáva
jí maxisingl "Ľamourlr" Inspirační zdroje tohoto singlu, popisuje 
"Apetite mórt, malá smrt. Tak se někdy říA orgasmu. Když se ®Hyji 

30 celou noc, cítím blízkost smrti, ten zvláštní pocit je v týhle muzice



Na podzim roku 89 se objevuje druhé album Th® young Gode "Lean rouge” 
00ž slangové znamená k»et. Hudba na něm se nachází někde mezi tím 00 

dělá Metallica a Penderecki« Lze v ní nalézt otisky Piaf, Brela,Stra- 
vinského, Bad Brains, 1 Henry Rolllnse.Albu dominuje agresivní zvuk metalu v kombinaci s měkkými /až lidovými/ popěvky. Tžeohny texty na 
IP jsou zpívané francouzky. Je to jeden z řídkých případů, kdy se 
použití jiného jazyka než angličtiny jeví výstižnějSÍ a lépe pasující 
do hudby.
"Je to urěitý způsob zvýraznění pocitu.Písen ti přece musí dávat něco 
i když jí nerozumíš. Krom toho se mi francouzky lip zpívá, můj hlas 
zní plynuleji a dramatičtěji".
I deskám proto přikládají textové přílohy, protože chtějí být srozu
mitelní a hlavně proto, že nechtějí být Spatně pochopeni.
"Někdo si myslí, že jsme faSisti, protože nás fascinuje aureola síly. 
Tt ale není správné pochopení našeho problému"
Faktem je, že texty jejich písní jsou plné násllý, katastrofismu,zvláš
tního prométheismu příbuzného s Nietsoheovou filosofií. Objevuje se 
1 kult mužnosti a určitého romantismu. Motivem mnoha textů je nerozbit
ný svazek nenávisti a lásky.
"Násilí je věude. Ano naše hudba je brutální ale tó neznamená, že já 
jsem zlý. Agresivita před existuje i v lásce a přátelství. Produkce 
síly nemusí být ničím negativním, je to znak exprese. Vždy se snažím 
udržet rozdíl mezi prosazováním síly a znásilněním•* 
Franzově koncepci života, odpovídají slova Charlese Bukowského « 
"O.K., uvolni se,rozhlídni se kolem sebe, a jdem na to!"The Young Gods v sobě nemají nic z pseudo filo ofujíoích "knězů" 
hlásajících novou víru.
"Jsme normální kytarová kapela. Akorát používáme souěaenou technologii 
místo kytar. Někdo, hlavně novináři, se v tom snaží hledat jakousi 
ideologii, ale nejsou v tom žádný ideologický motivace."
Hongh ! Jediný rozumný přístup k hudbě The Young Gods, je oprostit 
se od okolního světa, ponořit se do ní a poslouchat jí. Pod tou chlad
nou kůží tepe horké srdce plné krve. Krve Mladých Nohů...

! b nezištnou ponooí zahraničních nateriálft portrét naskicoval t Mirek 6 /



ČLOVĚK, který OBJEVIL JOY division
 s JOHNEM PEELEM

NEJPOPULÁRNĚJŠÍM DISKŽOKEJEM VE VELKÉ BRITÁNII, 

ROZMLOUVAJÍ M6 + ES + AREK PRAGLOWSKI;

-"První program v životě jsem udělal v Dallasu,stát Texas. 
To bylo v roce 1961,hrál jsem tenkrát skoro výhradně 
rhythm’n’blues. Později jsem pracoval pár měsíců v Oklahoma 
City. Šplhal jsem se šplhal až jsem se vyšplhal ..."

Kdo se skrývá za těmito slovy ? Může se to zdát nepravděpodobr 
ale řekl je asi nejznámější novovlnný-diskžokej na světě.
Jedna z nejdůležitějších postav ve Spojeném Království.spojenýcn s rocxovou nuaoou, 
slavný DJ rozhlasového vysílání Radio One - John Peel.
Zašli Jsme za ním během nedávného pobytu v Praze,vecpali mu několik kazet s nahrávkami 
českých a Slovenských Federativních podzemních kapel (ČSFPK) a rozhodli jsme se z něj 
vymámit speciálně pro Zádvojku historii jeho kariéry. Začněme tím proč maník spřízně
ný s takovými kapelami jako jsou The Jesus And Mary Chain,Napalm Death či The Pig 
Sapiens,pouštěl v USA rhythm nblues a to ještě před třiceti lety.

-"Ne nejsem Američan (ani my ne,poznamenali M6,ES a ArP),pocházím z okolí Liverpoolu. 
Prostě po vojně jsem se katastrofálně zamiloval do zrzavé krasotinky jménem Judy a 
odjel jsem s ní na daleký divoký Západ. Historka jak z filmu - fakt.'*

Ale vrátil ses ...
-"Jo,odmiloval sem jse (něco pro labužníky jazyka českého),bohužel po sedmi letech 
a vrátil jsem se do staré dobré Anglie. Začal jsem pracovat v BBC (to jseš teda pěk- 
nej b-bec - pozn. M6,ES a ArP). Dělám tam až doteá,až je mi stydno přiznat,kolik je 
to let, a to je ve zkratce pelá historie mého života."

Jseš známý proto,že pouštíš ve svých pořadech muziku nekomerční,nekompromisní - tako
vou,která se dá dost těžko uslyšet v jiných programech.

-"John Peel show to je druh kořeni do běžného programu Radio One. Pouštím muziku, 
kterou mám rád, o které si myslím,že má nějakou hodnotu - i když možná nemá šanci 
na žebříčcích hitů. Obvykle jsou to nahrávky nezávislých gramofonových vydavatelství. 
Někdy to ale způsobuje vznik pitomejch situaci,nebot za mnou chodí lidi a říkají 
mi: pust naši desku,my nahráváme pro nezávislou značku. Je jím těžko vysvětlit,že 
sám fakt, nezávislosti ještě neznamená zároveň vysokou úroveň hudby."

Jseš šlověk,který objevil takové skupiny jako Joy Division nebo Siouxsie and the 
Banshees ...

-"Kdepak,oni se objevili sami. Prostě byli dobrý. Pravda,mojí snahou je vyhledávat 
takové skupiny,ale mám pocit,že ti opravdu velcí by byli uznáni za velké bez ohledu 
na to Jestli jsem hrál jejich desky nebo ne. Když píšeš v časopise o skvělých akcích 
či obJevech,netvoříš je,pouze je popisuješ. Oni existují bez ohledu na to jestli 
o nich napíšeš nebo ne,ty jenom pomáháš lidem dozvědět se o nich."

Ale přesto bez tvého prostřednictví by možná nikdy neměli ani ponětí o existenci člo
věka jménem Ian Curtis.

-"Snažím se nemyslet tímto způsobem,to Je zkurveně nebezpečný. Člověk by se snadno 
mohl opít svým posláním a ... skončit kariéru v psychiatrické léčebně. Každý den 
dostávám několik demokazet - většina z toho jsou totální sračky,ale občas se objeví 
nějaká perlička. Kdysi bylo těch perliček víc,pamatuji se,že na počátku 80 let byly 
na každéjch deset kazet - tři,čtyři ze kterých NĚCO bylo."
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Dokážeš si to všechno vůbec poslechnout ?
-"Víceméně. Poslouchám pásky několik hodin denně. Bydlím kousek za Londýnem a proto 
hodně času jezdím. Jednoho dne mě z toho určitě trefí šlak,protože jak se mi něco 
zalíbí.zkouším si ve světle protijedoucího auta přečíst jméno kapely a párkrát 
jsem tímhle způsobem málem vletěl pod náklaďák. Tomu se myslím říká "padnout v 
boji"...

Jak vznikla myšlenka vydávat John Peel session na deskách ?
-"Ha,ha. Pamatuji si.když na konci 60 let nahrávali pro BBC takový umělci jako 
Jimi Hendrix,Cream či Pink Floyd. Vsugeroval jsem si,že by mělo smysl využít autor
ská práva na ty nahrávky a vydat je na deskách. Vysmáli se mi a poslali mě do ... 
Bylo zcela nemyslitelné aby taková instituce jako BBC usilovala udělat něco,čehož 
smyslem by bylo vydělat peníze. Ztratil jsem tehdy veškerý zápal do takových věcí 
a teprve nějaké tři roky potom mě jeden známý umluvil na vydání nahrávkových session 
mého programu. Což se ukázalo jako docela dobrej nápad•*

Dobrej a ziskovej ?
-"Ne pro mne. Nemám co skrývat,chtěl bych aby to tak bylo,ale zaprvé - ne já jsem 
nahrál ten materiál a zadruhé - je vlastnictvím firem a ne mé skromné osoby."

Ale na deskách je vidět tvoje "skromné" Jméno ...
-"Takže z toho mám pouze "skromnou" satisf akci."

Co si myslíš o stavu rock-n-rollu na počátku devadesátých let ?
-"Termín rock-n-roll má pro mne specifický význam - Elvis Pres ley, Gene Vincent, to 
je pro mně rock-n-roll a později ... se mi spojuje hlavně s takovými maníky jako 
Bruce Springsteen - mám tu na mysli americký rock,který je pro mne prostě rytmic
kým dupáním do hovna. Současná hudba se strašně rozvětvila a vzniká také hodně no
vých skvělých věcí. Dělají je lidi jejichž jméno víceméně nikdo nezná,ale jsou 
opravdu skvělí a za pár let budou možná děti na ulicích nosit trička s jejich jmé- 
nama. Naposled jsem například dostal singl od firmy Sub Pop z Seattlu s písničkou 
nazvanou "Dying" od skupiny Mont Club. Su - per !!!!!,určitě to dneska pustím" 
(na zem ? - pozn. M6 ES a ArP).

Co na tebe udělalo v posledních měsících kromě The Pig Sapiens největší dojem ?
-"Irská skupina The Wuldhelbes,nahrávající pro malou firmu Dance-Line. Skvělá 

pop-muzika - jak vidíš.nemusí to být vždycky agresivní a angažovaný aby mě to vzalo."
Které jevy ve světové hudbě jsou podle tvého mínění v tuto chvíli nejpozitivnější 
a nejnegativnější ?

-"Sám hudební svět je nejnegativnějším jevem - gramofirmy,celý ten závislý byznys. 
Pozitivním na tom je to,že lidi dokážou něco udělat aniž by zabředli do toho bahna. 
Prodají například motorku nebo auto,za získané peníze založí vlastní firmu a vyda
jí desku. Taková firma se může po jediný desce rozpadnout,ale ty desky po nich zů
stanou. Vznikne několik dalších firem a jedna z nich se nakonec probije."(No Pasaran 
- říkávalo se v našich krajích - pozn. M6,ES a ArP)

Co si myslíš o šílení kolem acid-house,kterého jsme momentálně svědky ?
-"Mám to rád. Líbí se mi muzika černé Ameriky,má takovou zvláštní příchuť. Určitě 

můj pohled na tyhle desky je jiný než v Americe,ale já si zejména cením jejich 
originálnost. Působí to na mně jako návštěva v galerii umění. Ne vždy víš co měl 
umělec na mysli,ale udělá to na tebe nějaký dojem a vytvoříš si vlastní výklad. 
Vnoříš to do svého vlastního světa. Kromtoho já strašně miluji v muzice tranz 
a v Acid-house rytmický základ,hlavně perkuse jsou neobvykle sugestivní a to je ono."

Hrál jsi někdy Českou muziku ve svém vysílání ?
-"Sporadicky. Desky,které občas dostanu z Východní Evropy jsou si navzájem podobné. 
Strašně málo je v té hudbě přirozenosti,svobody a průraznosti. Během svého pobytu 
v Rusku jsem si všiml,že všichni se tam snaží vytvářet naduté přeintelektualizova- 
né a mermomocí udivující díla,místo aby čerpali inspiraci z toho co se děje kolem 
nich. Myslím,že vaše šance je originalita vaší kultury a síla toho co se u vás děje. 
V tuto chvíli debutuje spousta skupin z mnoha koutů světa,které těží z toho,že jsou 
prostě jiné - a ta jinost je šancí i pro vaše kapely.

/////////Z/////////////////////
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A tento spolek — napůl hudební skupina,napůl černošská arganizace - 
rozhodně nedělá svánu jménu ostudu.Je to nepochybně nejkontroverzněj- 
ší a nejmilitantnějěí rapové uskupení 80.let.Průšvihů už mají za sebou 
celou řádku,o ton posiciím se právě dočtete.
V 60.letech nebojoval v Anerice za práva černochů jen gándhíovsky mí
rumilovným »avšak neústupným způsoben reverend Martin Luther King.Sou
časně se rozvíjela větev daleko nekompromisnější,která akcentovala ra
sovou hrdost,rasový separatisnus a nesmiřitelnost,žádné velké domlou- 
vání s bělochy - trpké zkušenosti ninulých desetiletí vykonaly své. 
Nejznánější černou organizací té doby byli Černí muslimové,kteří toto 
vše ještě »spojili s konverzí k islámu.Nejpopulárnější osobnost z je
jich řad,Malcolm X,byl zavražděn v roce 1965 vlastními stoupenci prá
vě proto,že chtěl přistoupit na smířlivější postoje vůči bílýn.Pozdě
ji, na konci 60.let,v době hippies,studentských revolt a společenského 
kvasu se objevily ještě radikálnější postoje,např.v podobě nilitantních 
polovojenských Černých panterů(např.Eldridge Cleaver),boje o "černou 
noc" (Stokely Carmichael),"černou kulturu" (Larry Neal)jprogramového čer
ného nacionalismu(Imamu Amiri Baraka),a i stanovisek blízkých teroris
mu a komunismu(Angela Davisová).V následující dekádě se většina radi
kálů "uklidnila" nebo zmizela,aby jejich pyšlenky našly důstojné dědi
ce v černých rappe.rech 80.let.Takže u Public Enemy najdeme všechno: 
rasovou hrdost,nacionalismus.programový panafrikanismus či afrocentri- 
smus,snaha o návrat ke kořenům,důraz na autentickou černou kulturu, 
synpatie k tzv.osvobozeneckým hnutím třetího světa a spoustu dalších 
věcí,včetně toho islámu(organizace Nation Of Islam) - všechna tato 
zvláštní směsice názorů zavání až trochu rasismem naruby.A ještě něco: 
v dnešní demokratické Americe se za rasovou diskriminaci považuje ne- 
ropnoprávný vztah k jakýmkoliv skupinám či celkům,ai se jedná o homo
sexuály a lesbičanky»nemocné AIDS,nebo ženy(na to mají hezké slovo - 
- sexismus).V žádném z těchto směrů netrpí Public Enemy nějakou pře
hnanou tolerancí,takže rozhodně poznáte něco poněkud nezvyklého.

RAP
Radical
Anarchistic
Poetry

publicenemy
znamená

VEŘEJNý NEPŘÍTEL ! ! !



Vloni v květnu publikovaly Washington Tiaes 
rozhovor s tehdejším Ministrea inforaací Pu
blic Enemy»Profesorem Griffea,v něaž řekl to
to: "Židi jsou zkažení a nearavní,což aůžeae 
doložit."Pokračoval pak výrokem,že "Židi ne
sou odpovědnost za většinu špatností»odehrá
vajících se ve světě".Článek napsal černošský 
reportér David Mills,který jej pak poslal te- 
lefaxea do hudebních časopisů Rolling Stone 
a Spin a povolil otisknout tyto kontroverzní 
výroky v New York Village Voice.Jakaile aas- 
aédia vyjela s touto historkou,bylo jasné,že 
Millsovo náhodné interview ve washingtonské 
kavárně se rychle zaěnilo v aezinárodní afé
ru.
Tlak sdělovacích prostředků nevyhnutelně nutil šéfa Public Eneay,Chucka D?se buä od 
Griffových pobuřujících slov distancovat,ne
bo se s nimi nějak 
vedlo obojí.Napřed

vyrovnat.Jaksi se au po- 
oznámil,že Griff zůstává 

v kapele,ale je zba
ven svého titulu Mi
nistr inforaací.Poz
ději vyhlásil na tis
kové konferenci,že ho 
(Griffa)úplně vyhodil 
0 den později v MTV ře
kl, že vůbec rozpouští Public Eneay.Další den hrá
la kapela ve Filadelfii a za týden v 0hicagu,v pů- 
vodnía složení.Důvody tohoto kličkování nebyly us
pokojivě nikdy vysvětleny,ale když Public Enesny 
přijeli na podzim do Anglie na nevydařený "acid- 
- house mejdan" s názvea "Biology ",mělo se za to, 
že se všechno vrací do starých kolejí.Na jejich 
následujícía albu,Fear Of A Black Planet(Strach 
černé planety)se zúčastnili všichni původní členo

vé skupiny»pouze titul Ministra informací nesl místo Prof.Griffa James
Norman.
V Americe pokračovaly intenzívní demonstrace,pořádané Jewish Defence Organisation(Organizace na obranu Židů)na všech koncertech Public Eneay 
i před sídlem firmy Def Jam,která vydává jejich desky;tady už byly sly
šet i výhrůžky smrtí.Nepotvrzené zprávy hovořily o tlaku na různé gramo
fonové obchody,aby přestaly objednávat desky Public Enemy.Týto problémy 
byly způsobeny přetrvávajícím nemastným neslaným postojem Public Enemy; 
jbůvodní kontroverze se navíc doplnila o povyk kolem textu jejich singlu 
Welcome To The Terrordome (Víte jte v chrá
mu teroru),jakož i údajným GriffovýmySlo- 
vním útokem na rappera MC Serche,kterého 
měl nazvat "zkurveným židovským bastardem" 
během hádky ve studiu Def Jam.Příběh teá^nabírá nové obrátky s vydáním 
Griffova sólového alba Pawns In The Game 
(Pěšáci ve hře)s novou skupinou Last Asi
atic Disciples(Poslední asijští učedníci). 
Griff se věnuje promotérskému zajištění 
své desky a jeho žena a manažer v jedné 
osobě,Christie Griffinová,prohlašuje,že 
každé poskytované interview bude nahrává
no, aby se předešlo možnosti nedorozumění 
a trvá na tom,že Griff je tady,aby mluvil 
sám za sebe a jeho názory se nemusí nutně 
shodovat s názory Public Eneay.

Public Enemy: Chuck D



odpovídá bývalý člen Public Enemy PROF. GRIFF
- Opakovaně jsi trval na ton,že tvé poznámky o židovské rase,publikované 

ve Washington Tines,byly vytrženy z kontextu.Můžeš nyní tyto poznámky 
vrétit do správného kontextu ?

Griff : Dávat to do kontextu by ni zabralo celý dva dni a i kdybych to 
udělal»nemyslím»že bys to pochopil,abych byl upřímnej.To není 
útok na tvou inteligenci.

- Prosín zkus to.
Griff : Fakt,nenyelín,že bys tonu porozuměl.Nechci do tebe valit žádný 

fráze,jako že "to jsou černošské záležitosti a tak to nemůžeš po
chopit" - ale nenyslín, že bys mohl.,

- Můžeš načrtnout obsah svých slov ? Jaký byl kontext,z něhož David Mills 
vybíral ?

Griff : Kdybych ti řek,že čtyři nebo pět různých ras,národností nebo sku
pin lidí zotročovalo černochy a reportér nebo novinář si z toho 
vybere jen jednu,tak to není Griffův problén,to je problén toho, co dělal ten rozhovor.Řek jsen,že obchod s otroky probíhal,to je 
realita.Černý Afričani,Arabové,Židi,pohani,Portugalci,celý šiky 
lidí něly co dělat s únosama,zotročovánín a dehumanizací černýho člověka.Když se David Mills rozhod z toho,co jsen řek,^rat Židy 
- je to jeho problén.Všichni tyhle lidi byli namočený v obchodu 
s otrokana a já je nešetřín.- Mluvíš o "černěn člověku" jako o nedělitelnén subjektu.Černá konunita, 

jako každá jiná,je složena z různých typů nužů a žen,včetně teploušů 
a lesbiček.Jak reaguješ na tyhle skupiny lidí,který nůžou považovat 
některé tvé názory za otevřeně sexistické a honofobní ? Jsou,bez ohle
du na všechno,taky součástí černé konunity.

Griff : Vopravdu ? 
- Ano.
Griff : Musíš něco vědět.Znát a chápat černý dějiny»africký dějiny - v 

žádnýn africkýn jazyce není jediný slovo,který by popisovalo ho
mosexuály, chápeš, co chci říct.Rád bys z nich udělal součást ko
nunity, ale pro černý lidi je to něco zbrusu novýho.Jestli ni to 
chceš vy vrátit,najdi ni v původních jazycích Afriky jediný slovo 
pro honosexuála,lesbičanku nebo prostitutku.Takový slova tan ne
jsou. Voni totiž neexistovali.

- Jak si vysvětluješ jejich nynější existenci ? Připouštíš,že homosexua
lita existuje,nebo je to jenon nýtus ?

Griff : Existuje,vidíš ji každej den...je to smutný.Jak ukazuju na svý 
desce,byli jsne sen přivlečený,byli jsne okradený o naše jnéna, 
jazyky,kulturu,náboženství.Byli jsne dehunanizovaný a okradený 
o svoje vlastní já.Takže tady náš člověka,kterýho okradli o vše- 
chno;můžeš si s nín dělat,cokoliv nu budeš chtít udělat.

- V čen si myslíš že je řešení pro černou konunitu v Anerice ?
Griff : Elijah Mohammed,zakladatel Nation Of Islan,dal dohromady progran 

. a věnoval ho vládě USA.Dejte nán 18 států,kde můžeme něco pro se
be udělat.Podporujte nás 20-25 let a pak to hlavní - nechte nás 
bejt.To je celý.

- Všechno,co říkáš na desce "Pawns In The Game",co říkáš v interview, 
se vztahuje k rasové politice.Představuješ si někdy,že síly»sdružené 
pod Nation Of Islam a na druhé straně pod Jewish Defence Organisation 
by si mohly vyříkat pravdu z očí do očí?lfy81íš,že byste mohli najít 
spélečné cíle ?Griff : Tei ses přesně trefil.To je celej koncept,skrytej za "Pawns In 

The Game".Všechny tyhle různý organizace,všechny tyhle různý li
di jsou používaný jako pěšáci ve hře existujícíma silama.Můj ne
přítel je právě ta existující síla,al je bílá,černá nebo židovs- 
ká^Stejnej nesmysl je idea třídního boje.Je to jen rozdělovači 
fígl politiků,užívanéj vůči černochům.UŽ jsme rozdělený dost.Po
cházíme z různéjch africkéjch kmenů,tei jsne v Americe,která nás 
dál rozděluje . Dělí nás taky náboženství»nechceme se rozpadat 
ještě na "třídy".
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- Říkáš,že věříš,že ty i Jewish Defence Organisation ^ste neúmyslní 
"pěšáci ve hře";proč bylo pro tebe nemožné se omluvit,nebo udělat ně
jaké smířlivé gesto v té vzrůstající kontroverzi ?

Griff : Můj tatík mě naučil nikdy se neomlouvat za pravdu.To nedorozumě
ní jsem nezavinil já,zavinily ho média,který otiskly ten článek. 
Pravda se neohýbá,pravda nekolísá - at bys jakkoli chtěl.

odpovídá šéf Public Enemy CHUCK D
- Odešel od vás Prof.Griff kvůli té antisemitské kontroverzi ?
Chuck D : Mělo to s tím co dělat,ale jen málo.Stává se to v hodně vel- kejch skupinách když ai někdo udělá jméno,al dobrý,nebo špa

tný, tak nemůže bejt zdržovanej v kapele,musí dostat prostor.
- Jsou Public Enemy kapela s antisemitským zaměřením ? Prof.Griff nebyl 

schopen formulovat stanovisko,které byto jednoznačně vyvrátilo.A ty ?Chuck D : Nejsme antisemiti.0 tom se natlacíalo spousta píčovin a roz
hodilo to strukturu naší organizace.Drželi jsme se,jak jsme 
uměli,život de dál.Nechceš bejt trouba v pozici,že se budeš 
do konce života bránit nařčením z antisemitismu.Máme poslání 
- zainteresovat naše lidi na svých vůdcích,dlouho zahrabaných 
ve špíně a na historii,kterou máme a kterou objevujeme.To je 
ne jdůležitejší,co můžeme udělat - probudit zvědavost lidí.Na
vzdory populární domněnce nejsme učitelé.

- Na koncertě dnes večer jsi hodně namluvil o myšlence,že černý člověk 
je ten "původní člověk",že "černochovitost" nebo "afrocentricita” je 
stav,do něhož všichni směřujeme,včetně bílých.Můžeš to vysvětlit ?

Chuck D : 0 tom je moje nová deska "Fear Of A Black Planet".Není nic ta- 
kovýho jako "černý tady,bílý tamhle?.protože všichni se vyvíjíme z toho jednoho místa v Africe.^ Takže ve skutečnosti mu
síš mluvit o afrocentrickým úhlu pohledu,kterej se soustřeďu
je na celej svět a potřeby jeho obyvatel,kdežto eurocentric- 
kej úhel pohledu se zaměřuje jenom na irelevantní evropanský 
aristokratický náhledy.- Takže každý,černý,bílý,žid,se nezvratně navrací k černému původu ? 

Chuck D : Je,nebo respektuje,k čemu ten původ slouží.Tahle osoba se ode 
mě neliší,protože všichni pocházíme z jednoho semena,rozumíš? 
Terminátor desátý generace,máma bílá,táta černej,ale je to 
bratr,jasný ?

- Jistě»rasismus zanikne,až dosáhneme kultury,v níž se rozpustí jak "či
stě" bílí,tak "čistě" černí a rasové rozdíly se rozplynou.Nemyslíš,že míšení ras vede k rasové harmonii spíš,než upřednostňování černého 
ideálu ?

Chuck D : Cha,nemůže být ani řeči o tom,že "černochovitost" se rozpou
ští ."Bělochovitost" se taky nerozpouští»vyděluje se,mění se 
v "černochovitost".Tvůj syn,tvý dítě bude černý,jako výsledek 
mezirasových vztahů.Bude něco jinýho,než běloch a s tím musí 
počítat,když žije v afrocentrický kultuře.Hele,kavkazský ple- 
mena(tedy i Evropani - pozn.red.)tvoří jen 10 % celosvětový 
populace.Tak proč by měl být eurocentrickej úhel pohledu tak 
dominantní?0 tom pojednává "Fěar Of A Black Planet".

- žel bys tak daleko jako Prof.Griff,který tvrdí,že řešením pro černochy 
je dát jim 18 států a nechat je na pokoji ?

(Bhuck D : Cože ? Cíl není "dejte nám 18 států"»myslím,kdo by mhtěl zab
rat 18 států ? Hele,hlavní věc je,že když děláme pro X,dejte 
nám X.Nevlastníme v Americe půdu,nebo instituce,přestože pro 
ně bezpochyby děláme.Takže,to co říkáme,je - přerozdělte pla
netu lidem planety.To je celej smysl !

- Celé uspořádání Public Enemy,smysl pro hierarchii,militantní vystupo
vání, celá vaše "výzbroj" poukazuje na mužské pouto,mužskou solidaritu. Nevede to k odcizení žen vašemu světu,vaší ideologii ?

Chuck D : Ne.Jako doklad uvádím,že naším novým mluvčím pro veřejnost je
37



Lisa Williamson,vysoce angažovaná aktivistka okolo dvaceti.Ce
lá naše věc jde vlastně mimo naše sestry,ale musíš pochopit,že 
její hlavní smysl je hledán i mimo černýho muže,kterej byl sy
stematicky pošlapávanéj,tudíž si sám sebe vůbec neváží a nevá
ží si ho ani naše černý sestry.černoch musí přijmout úkol,při
jmout odpovědnost,hledat víc,než modelovou úlohu blbečka,co se drží mikrofonu,nebo hraje basket.Černej vůdce,černej intelek
tuál, jako Nelson ^anděla(spíš podezřele narudlej - pozn.red.). 
Na našich sestrách ta tíha spočívala několik posledních století.Tei hledá černá žena černýho muže,kterej by ji vedl.

- Hodně lidí by řeklo,že je to sexistická koncepce.
Chuck Ľ : Ale sakra pochmp,že černý ženy nemaj ty samý problémy jako bí

lý feministky.Tady jde o dvě rozdílný věci.černý sestry hledaj 
svý muže,aby převzali úkol,protože ony ho nesly dlouho a pořád, 
a potřebujou pomoc.Bílý feministky vcházej do hry útokem na 
bílýho chlapa kvůli tomu,jak je držel zkrátka.- Na nové desce je varovná píseň "Potkám teplýho,kterej mě zabije",© mu

ži,který dostal AIDS jako výsledek řetězce vztahů,ktejý začal homose
xuální aférou.Nebojíš se,že to lidi pochopí jako píseň proti homosexu
álům ?

Chuck D : Spisovatel Francis Wells napsal,že virus AIDS byl uměle někým 
někde vyroben,jako součást biologický válečný výzbroje.Nevím 
jak jinak by se taková nemoc mohla zničeho nic rozšířit po ce
lým světě.Tudíž to byl experiment zločinecký povahy.Jake dnes
ka,když podporujou crack nebo ice(účinné drogové směsi - pamm. 
red.) - je to všechno vynalezený.Tei se táhne AIDS od člověka 
k člověku a všechno,co vím,je-intimní styky jsou úplně nevhod
ný.Lidi maj 8 jinejma lidma poměry,který jsou úplně nepřípust
ný.

- Ale víš přece,že homosexualita existuje.Lidi se tak nechovají proto, 
že by byli perverzní,ale že je to jejich sexuální přirozenost...

Chuck D : Všechno,co vím,je,že začnou páchat násilnosti,strkat věci tam, 
kam nepatří a ani nevědí,s kým mrdají !

- Stále kladeš velký důraz na "MI" a "ONI".Jak se díváš na obvinění,že 
Public Enemy jsou separatisté?

Chuck D : Naše filosofie je dávat lidi dohromady;když se separuješ,vede 
to k válce.Lidi o nás mluvěj jako o separatistech,ale pletou 
si separatismus s Myšlenkou,že my se musíme vyvíjet odděleně 
jako černý plemeno,protože celá naše struktura a poměry jsou 
odlišný.Někdy slyším lidi říkat.že se nijak nelišíme od Hitle
ra.Hitler byl vobluda,která ničila svůj vlastní národ z důvo
du svýho vlastního zločineckýho. ega.Srovnávat nás,nebo jiný 
černošský vůdce s ním může akorát ignorant.

- Ale je tady samozřejmě fakt vyhlazení šesti miliónů židů.Hitler nese 
odpovědnost za největší rasový zločin století a není se co divit,že 
je tolik lidí citlivých,především,když se jedná o podezření z antise
mitismu.

Chuck D : Mají právo říct "Nikdy víc",stejně jako vším,co my děláme.brá
níme svoje práva a černoch je povinnej to dělat.Jistě,ničit 
nás může černej i bílej - byl to černoch,kdo stiskl spoušt 
proti Malcolmovi X.Důležitější než barva je společnej názor, 
afrocentrickej úhel pohledu.A to je něco,co se bílí musí učit 
a chtějí se to učit.Protože eurocentická kultura jim toho,do 
hajzlu,moc nedala.

INGZA
ífena předchozí straně - narážka na poměrně věrohodnou hypotézu americ

kých antropologů a genetiků,zveřejněnou před několika lety při snaze 
najít společného předka veškerého lidstva na Zemi,jehož geny by dod
nes převládly ve všech více než 5 miliardách celosvětové populace. 
Zpětným sledováním podle zákonů dědičnosti došli k tomu,že touto hy
potetickou bytostí byla pravděpodobně lidská samice černé pleti,kte
rá žila asi před 200 000 lety v blíže neurčené oblasti dnešní subsa- 38 harské Afriky a byla ve své době nejplodnější a nejúspěšnější při ší
ření určité sestavy genů.



THE CURE .... .....  
ae v současné době nacházejí na svém vrcholu. Produ
kují vkusnou a od srdce poctivou muziku. Můžete být 
beze strachu,že na vás šijou boudu,což je dnes deví
za nad jiné a také stále méně vídatelný atribut.
THE CURE, to je především Robert Smith se svým ex
centrickým vystupováním a názory: 
-"Rodičům zpravidla ve škole tvrdili,že můj výkon 
zaostává za mými schopnostmi a tak podobně. To 
bylo ale správně,protože já jsem se tenkrát úmysl
ně ch il laučit co nejméně. Dělalo mi radost být 
stále poslední ...”
-"Když to tehdy všechno začalo,nebyl v tom žádný 
další motiv než ten,že se mi nechtělo do práce. Po 
mém průměrném ukončení školy jsem žil nejdříve osm 
nebo devět měsíců ze sociální podpory,vařil si své 
vlastní pivo,abych ušetřil peníze. Potom mi však 
podporu zastavili. Už jsem byl tak daleko,že bych 
se raději zabil,než abych pracoval. Říkal jsem li
dem na pracovním úřadu,že mají dát job radši někomu 
kdo o práci stojí a že já stejně radši sedím doma 
a poslouchám muziku." 
-"Mám opravdu zlou povahu,ale není to fyzické. Netr
pím výbuchy hněvu nebo něčím podobným,jenom někam 
odejdu a místo abych rozmlátil pokoj,zápisuju věci.
To je vysvobození. Bojím se,že moje texty nebudou lidi zajímat,protože jsou hlavně o 

mně,o tom jak se cítím. Nejsou jen 
o tom,co se děje ve světě a o možných 
řešeních."
Profil špičkové britské hudební skupi
ny si můžete objednat vyplněním a zas
láním kupónu. Autor Eduard Svítivý, 
kápo Za 2 piva,popisuje jejich dráhu 
od počátku až do roku 89. (Doba napsá
ní prosinec 89 - únor 90.) 
Publikace je doplněna fotografiemi, 
desítkami přeložených textů písní z 
období 82-89. Brožováné,předpokládaná 
cena 32 - 36 Kčs (tiskárny jsou zatra
ceně drahý),asi 140 stran,náklad ... 
... 30 000 kusů
Objednávací lístek zašlete na adresu
Eduard Svítivý Vratislavova 5
Praha 2 - Vyšehrad 128 00
XXXXXXXXXXXXXXXXXXXX
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